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Sedem let 
naših STidikatov

SE°EM let neutrudne graditve 
gospodarskih in družbenih 
TEMELJEV socializma v naši 

domovini
i.. T teh dneh pred sedmimi leti je 
""a v času od 23. do 25. januarja 1945 
i osvobojenem Beogradu Vsedržavna 
onferenca sindikatov delavcev in na

meščencev Jugoslavije. Konference so 
e udeležili predstavniki delavskega 
"Zreda iz vseh predelov naše domo- 
'ne in tedaj zasnoval; temelje naših 

flelaVskih sindikatov.
i Tše to obdobje zadnjih sedmih let, 
*ar obslajajo pri nas samostojni raz- 
edni delavski sindikati, je sindikalno 

Ribanje neločljivo tesno povezano z 
napor; vsega delavskega ljudstva pri 
Rraditvi gospodarskih temeljev naše do
movine in pri razvijanju ter poglab- 

■|anju pravih socialističnih odnosov 
n,pfl vsemi njenimi prebivalci. To je 
Za delovnega človeka pri nas povsem 
Razumljiva in naravna stvar, ker so 
Pac naši delavski sindikati neposredno 
Zrfisli iz ljudske revolucije in dobili 
"alogo. da tvorno pomagajo to revolu- 
L'Jo tudi dokončati. Takih sindikatov 
.‘ je delavstvo tudi vedno želelo, ker 

vendar smisel razrednega boja rav- 
?° v tem, da delavci sami zgrade sebi 
ln svojemu rodu bogato narodno go
spodarstvo in da s plodovi svojega dela

Ni govora, da ne bi mogli
izpolniti gospodarskih nalog

MLAKARJU SO JESENIŠKI DELAVCI POKLONILI 
UMETNIŠKO SLIKO

V nedeljo je bil občni zbor tovarni
škega odbora železarne Jesenice. V 
razpravi po poročilih so veliko govorili 
o gospodarjenju v podjetju. Dejali so, 
da ni nobenega pomisleka, da bi letoš
nje naloge ne mogli izpolniti. Vendar 
pa bodo morali bolj kakor doslej var
čevati s premogom, koksom, skratka 
gledati, da bo čim manj škode. Da bi se 
z družbenim planom vsak delavec prav 
dobro spoznal in lahko dal tudi svoje 
pripombe, bo sindikalna organizacija 
v teh dneh organizirala široko raz
pravo med delovnim kolektivom.

Delovno predsedstvo občnega zbora 
je ob tej priliki poklonilo Janezu Mla
karju, večkratnemu udarniku, nosilcu 
reda dela II. stopnje, umetniško sliko 
in diplomo za njegovo požrtvovalno de
lo v sindikalnem gibanju. Tov. Janez 
Mlakar, nosilec spomenice iz leta 1941, 
že 35 let aktivno dela v sindikalnem 
gibanju. V tem času je na več kot 2000 
sestankih spodbujal delavce, da so se 
nekdaj borili za svoje pravice, sedaj 
pa, da storijo čimveč za našo lepšo pri
hodnost. Tov. Janez Mlakar je član 
Partije že od leta 1919. Svojim tovari-

Zaslužni sindikalni delavec Janez Mlakar, ki že 35 let dela aktivno v naprednem
sindikalnem gibanju

gospodarijo sami proizvajalci v imenu 
skupnosti. Zato tudi delavski razred 
c©ni svoje delavske sindikalne orga
nizacije, ceni njihova družbena, social- 
na in domoljubna prizadevanja.

Gim bolj pa je našemu delavcu dra
ga njegova delavska organizacija, čim
bolj čuti, da mu veliko pomeni pri 
Uresničevanju splošno družbenih ali pa 
zasebnih teženj in želja, tem bolj to 
organizacijo mrzijo nezmotljivi kre
meljski »papež« in njegovi enkavede- 
Jevskj »kardinali«. Delavski razred, ki 
ima svoje zrele napredne sindikate in 
to celo v svobodni domovini, namreč 
*>e more postati plen požrešnih osva
jalcev in to seveda zavojevalce moti.
^ato ni nič čudnega, če so kremeljski 
mogotci srdito besni nad našimi sindi
kati. Smešno pa je. da oni od tam ne
kje. kjer se o delavskih sindikatih 
lahko samo še sanja ali pa govori kot 
o nekdanjih »srečnih časih«, ko je bil 
v deželi še batjuška car, pripovedujejo 
aašini delavcem, ki žive in delajo v 
svojih sindikatih kakšni so ti sindi
kati. Ta modrost je pa že tako »mo- 
ora«, da je navaden zemljan res ne 
•hore razumeti.

Zato torej, ker naši sindikati zvesto 
pomagajo graditi gospodarske in druž
bene temelje socializma v naši domovi
ni, zato so nas kremeljski mogotci obso
dili kot »socialistične krivoverce«. Naše 
delavske predstavnike, kot je tovariš 
Djuro Salaj, predsednik Centralnega 
?veta Zveze sindikatov Jugoslavije, ki 
hna velike osebne zasluge za razvoj 
delavskih sindikatov v naši domovini,
Pa celo kar za gestapovske in fašistič
ne agente. To seveda zato, ker so se 
naši delavski voditelji vsi skupaj str
njeno uprli temu, da bi kremeljski mo
gotci »na bratski način« ropali naš de
lavski raz.red njegovih trdo in z muko 
napravljenih proizvodov in da bi mu 
°ni odmerjali svobodo in človečanske 
Pravice.

»Psi lajajo, a karavana gre svojo 
Pot.« Tudi tokrat lahko ponovimo ta 
Pregovor, ki ga je za enake primere 
Povedala ljudska modrost. Delavski 
sindikati naše dežele so ostali zvesti 
svojemu delavskemu razredu v gra
ditvi socializma. Nedvomno je tudi v 
tem velik doprinos k delavskemu 
upravljanju, ki ga sedaj uvajamo v 
gospodarstvo in ki pomeni že nepo
sredno matico novih socialističnih druž
benih odnosov. Zato je ob letošnji ob
letnici naš delavski razred lahko tem 
bolj ponosen na svoje delavske sindi
kate. (Nadaljevanje na 2. strani.)

šem se je za izkazano zaupanje prav 
prisrčno zahvalil. Tudi mi mu iskreno 
čestitamo!

DELAVSKI SVET LITOSTROJA 
SE JE ZE POGOVORIL 
0 DRUŽBENEM PLANU

Prejšnji teden so se zbrali člani de
lavskega sveta Litostroja in z njimi tu
di sindikalni odborniki v kino dvorani 
na izredno zasedanje. Direktor tovariš 
Pečar je obrazložil, kakšne naloge po
stavlja družbeni plan Litostroju. De
jal je, da bo Litostroj moral stoodstotno 
izkoristiti stroje. Razen tega pa jim je 
tudi povedal, da ne bo imela tovarna 
določene stopnje akumulacije 3.20 di
narjev na en dinar plačnega fonda, 
marveč le 1.95 dinarja. To pa zaradi te
ga, ker se Litostroj še razvija.

Po govoru tov. direktorja se je raz
prava zelo razživela. Član sveta iz ob- 
delovalnice je vprašal, kako bo s pla
čami, če bodo proizvajali ceneje. Di
rektor mu je odgovoril: če bodo naši 
izdelki cenejši, bomo s tem ustvarili 
več dobrin in tudi plačni fond bo višji. 
To bomo dosegli, če bomo porabili manj 
materiala. Član sveta iz livarne je 
vprašal, kako bo, če pa bi z visokimi 
cenami skušali dobiti več denarja. Od
govor je bil tale: pri pretirano visokih 
cenah nam vsem tudi višja plača ne bi 
prav nič pomagala. Če bomo mi doma 
izdelovali proizvode, ki bodo dražji ka
kor drugod, si jih bodo kupci poiskali 
tam, kjer so cenejši. Nekdo je pripom
nil, da bodo morali v Litostroju prene
hati z razbijanjem vrat, kvarjenjem 
naprav, da ne bo smelo biti več preveč 
izmečkov in slabih proizvodov, ker bo 
vse to dvigalo režijo in ceno proizvo
dov. To pa bi se seveda vsakomur po
znalo pri plači, ki bodo spremenljive. 
Član sveta iz mehanične delavnice je 
pripomnil, da iitostrojci ne bodo smeli 
trpeti v svoji sredi nediscipliniranih de
lavcev in lenuhov.

In na kraju razprave so člani de
lavskega sveta Litostroja takole skle
nili: z razdelitvijo narodnega dohodka, 
kakor je to razloženo v družbenem pla
nu, soglašamo. Obljubljamo, da bomo 
izkoristili vse naše stroje in smo tudi 
za to, da bodo plače vseh spremenlji
ve, ker bo prav to vsakega navajalo k 
čim večjemu prizadevanju. Naloge bo
mo lahko izpolnili le takrat, če bomo 
utrdili delovno disciplino in zmanjšali 
odpadke. To pa bo dolžnost vsakogar 
v našem kolektivu.

Tudi v zimi je priroda lepa, posebno pri nas v Sloveniji. Snežne planjave nar 
ravnost vabijo v goste naše smučarje. Pojdeš tudi ti? — Na sliki: motiv s Pokljuke

Kaf nam ul tollo všeč
na občnem zboru podružnice v »INTfcKSU«

V Kranju so bili med prvimi, ki so 
začeli z letošnjimi občnimi zbori. Pre
teklo nedeljo je imelo kar 6 podružnic 
svoje občne zbore, med temi so bile 
tudi večje, kakor n. pr. podružnica 
Inteksa in Tiskanine. Pri teh dveh po
družnicah se je občni zbor vršil po dele
gatih. Pri Inteksu je bilo od 250 delega
tov navzočih 230 in je število odsotnih 
razmeroma majhno. V Tiskanini pa je 
manjkalo kar 60 delegatov; eni upra
vičeno, drugi neupravičeno. V Inteksu

V TITANU SE ŽE PRIPRAVLJAJO 
NA TEKMOVANJE

V ponedeljek je bil občni zbor sin
dikalne organizacije tovarne Titan v 
Kamniku. Zborovalci so sklenili, da mo
ra novi izvršni odbor skupno z delav
skim svetom še ta mesec izdelati načrt 
za prvo tekmovanje delavskega uprav
ljanja. Še ta teden pa bo javno zase
danje delavskega sveta, kjer bo delav
ski svet skupno s kolektivom razprav
ljal o družbenem planu.

Republiški svet Zveze sindikatov za 
Slovenijo je razpisal prvo tekmovanje 
delavskega upravljanja in pozval vsa 
delovne kolektive, da se prijavijo v 
tekmovanje ter se v plemeniti tekmi 
pomerijo med seboj, kdo bo dosegel 
boljše uspehe.

Kateri nagibi so vodili Republiški 
svet, da je pozval delovne kolektive na 
to tekmovanje? V prvi vrsti je Repu
bliški svet pozval na novo tekmovanje 
zato, ker so sami delovni kolektivi pod
jetij in ustanov po uspešno zaključenem 
šestmesečnem tekmovanju v počastitev 
10-letnice Jugoslovanske ljudske arma
de neprestano vpraševali, kako bodo v 
bodoče tekmovali, in se obračali na Re
publiški svet z mnogimi predlogi, na
sveti in pobudami, predvsem pa z že
ljo, da Republiški svet spet pozove' na 
tekmovanje vse delovne kolektive.

Drugo, kar je imel Republiški svet 
pred očmi, ko je pozval delovne kolek
tive na novo tekmovanje, je dejstvo, da 
so plodovi frontnega, posebno pa še 
armadnega tekmovanja pokazali, kako 
velike in lepe uspehe lahko dosežejo 
delovni kolektivi, če med seboj tekmu
jejo in če ima tekmovanje res širok, 
vseljudski in patriotični značaj. To je 
prišlo do polnega izraza predvsem v 
zadnjem tekmovanju, v katerem so de
lovni kolektivi pokazali 'toliko poleta, 
požrtvovalnosti in vsestranskega udej
stvovanja, kot doslej še v nobenem. 
Poleg neposrednih gospodarskih plodov 
je to tekmovanje pokazalo tudi to, da 
se delovni kolektivi v svojem pleme
nitem delu za našo socialistično bo
dočnost ne puste od nikogar motiti, pa 
naj to poskuša »klasična« reakcija z 
zapada ali »neklasična« reakcija z 
vzhoda, ali pa bedni ostanki ene in 
druge pri nas doma. Seveda pa so 
uspehi dosedanjih tekmovanj tudi za
vrnili vse tiste pomisleke, ki so se tu 
in tam pojavljali, češ da so tako široka, 
vseljudska in patriotična tekmovanja 
odstopanje od načel »čistega« sociali
stičnega tekmovanja.

Seveda pa je moral Republiški svet 
predvsem upoštevati globoke družbene 
spremembe, ki se vrše pri nas s preho
dom na nov gospodarski sistem. XJ prav-

JANKO RUDOLF

Ijanje gospodarskih podjetij po delav
cih in gospodarsko življenje, ki se bo 
razvilo pri nas v okviru družbenega 
plana, po svojem bistvu že zahteva ši
roko zasnovano in dobro pripravljeno 
tekmovanje delovnih kolektivov.

V letošnjem letu je naš delavski 
razred postavljen pred velike in odgo
vorne naloge, lahko bi rekli preizkuš
nje. Pričeti mora samostojno gospoda
riti z gospodarskimi podjetji v imenu 
socialistične skupnosti. Izdelati mora 
sredstva za obrambo naše države, ker 
je to predpogoj za uspešno delo in mir
no izgradnjo. Dograditi mora ključne 
objekte kapitalne graditve in s tem do
končati gradbeni del petletnega plana 
na teh objektih. Poleg vsega tega pa 
mora seveda napraviti toliko proizvo
dov, da obdržimo življenjsko raven de
lovnih ljudi vsaj na sedanji višini, v 
kolikor je ne bi uspeli celo z boljšim 
delom in gospodarjenjem nekoliko po
boljšati: To so tore j naloge,, ki seveda 
niso majhne, ki pa so predpogoj za splo
šen gospodarski in družbeni razvoj na
še države.

Naši delavski sveti so že v svojem 
dosedanjem delu dokazali, da je naš 
delavski razred sposoben v imenu skup
nosti voditi in upravljati naša gospo
darska podjetja. Doslej so se delavci 
pri upravljanju gospodarskih podjetij 
precej naučili. Okrepila se je predvsem 
njihova družbena zavest. Delavci so vse 
bolj spoznavali, da je od povečanja pro
izvodnosti dela, izboljšanja organizacije 
dela in podjetij, od boljše kakovosti in 
delovne discipline v prvi vrsti odvis
na, v danih gospodarskih pogojih, živ
ljenjska raven delovnega človeka. Zato 
so se s temi vprašanji delavski sveti in 
upravni odbori že doslej ukvarjali.

Sedaj pa gre v celoti za to, da de
lavski sveti in upravni odbori postanejo 
dejanski gospodarji v podjetju in da 
uresničijo idejo delavskega upravljanja. 
To pa je mogoče samo, če uspešno iz
polnimo vse gospodarske naloge, ki 
so pred nami in od katerih je od
visen tako položaj posameznikov kot

naše socialistične skupnosti. In, česar 
ni mogoče ločiti od prvega, če bo naše 
delavsko upravljanje v resnici gospo- 
darstveno, pošteno, socialistično.' Zato 
pa so predvsem sindikalne organiza
cije kakor tudi državni gospodarski 
organi dolžni napraviti vse, da se naši 
delavski organi gospodarske uprave 
okrepe in usposobijo za težko in odgo
vorno, toda častno in revolucionarno 
delo, ki so ga poklicani izvrševati. In 
prav temu, to je krepitvi delavskega 
upravljanja, ki je za nas neprecenlji
vega pomena, saj je to važen korak k 
razširjanju in poglabljanju socialistič
nih odnosov v naši domovini, pa bodi 
posvečeno naše prvo tekmovanje delav
skega upravljanja!

Tekmovalni program, ki ga je izdal 
Republiški svet, vsebuje štiri osnovne 
točke. V teh točkah so zajeti glavni 
elementi gospodarske, socialne in sploh 
družbene dejavnosti naših delovnih ko
lektivov. Če smatramo ta program zgolj 
za osnovne smernice tekmovanja, tako 
pa ga je treba smatrati' potem bo de
lovnim kolektivom res lahko v pomoč 
pri njihovem delu, pa naj gre tu za 
podjetje ali ustanovo. Res je tudi, da 
delovni kolektivi administrativnih, pro
svetnih in zdravstvenih ustanov nima
jo sicer delavskih svetov. Res pa je tu
di, da se bodo v svojem delovanju ne
posredno srečevali s problemi delavske
ga upravljanja, najmanj, kar bo, pa bo 
to, da bo pri tem potrebna marsikdaj 
njihova pomoč.

Oglejmo si na kratko posamezne toč
ke tekmovalnega programa, ne da bi se 
spuščali pri tem v podrobnosti in naj
različnejše možnosti, ki so mogoče v 
okviru tega programa pri stvarnem 
delu.

Prva in najvažnejša točka zajema 
vse obveznosti delovnega kolektiva do 
družbenega plana. To je popolnoma ra
zumljivo, in sicer iz dveh razlogov. V 
družbenem planu FLRJ je položena 
glavna vsebina naše gospodarske poli
tike, to se pravi gospodarskih nalog, 
ki jih moramo brezpogojno izpolniti, če 
hočemo doseči cilje, ki smo si jih po
stavili. Drugič pa zato, ker je družbeni 

(Nadaljevanje m 5. strani)

je poleg poročila predsednika in bla
gajnika poročala tudi članica ženske
ga odseka, ki je govorila o delu tova
rišic v imenovani tovarni. Po poročilih 
ni bilo razprave. Enoletno delo tako 
velike podružnice pa že daje dosti sno
vi za razpravo, zlasti še, če je med 
njimi nad sto odbornikov. Seveda bi se 
delegati morali malo bolj pripraviti na 
občni zbor. Reči moramo še to, da po
družnica Inteksa, kjer šteje kolektiv 
nekaj okrog 900 članov, sploh ni bila • 
upravičena izvesti občnega zbora po de
legatih, ker celo pravilnik dopušča tak 
način šele, če je preko tisoč članov. Po
leg tega pa imajo v Inteksu veliko dvo
rano za nekaj tisoč ljudi. Vsaj enkrat 
letno bi morali vsi člani slišati poro
čilo o delu svoje organizacije. To je 
tudi vzgojnega pomena. Sedaj bi bilo 
pametno, da delegati ali zaupniki na 
bližnjih sestankih govorijo o poročilu 
in poteku občnega zbora. Čeprav je bilo 
glavno poročilo nekoliko pomanjkljivo, 
bodo vendar lahko članom marsikaj 
povedali. Kar se drugih občnih zborov 
tiče, pa je treba predvsem poudariti, 
da je v podružnici tovarne Sava od ce
lotnega števila članov manjkal le ne
znaten del, prilično dobra razprava po 
poročilu pa je bila v Tiskanini. Novi 
odbori so bili v glavnem skrbno izbra
ni, čudno pa je, da je novi odbor v 
Inteksu ostal brez žena. Pravijo, da jih 
ni dobiti in da se odborniških nalog 
otepajo. Naj bo kakor koli že. Tak ko
lektiv, kjer je zaposlenih toliko žena 
in kjer je bilo skoro polovica delega
tov na občnem zboru iz vrst tovari
šic, bi moral imeti v izvršnem odboru; 
tudi ustrezno število članic.

GOZDNI DELAVCI MANIPULACIJE 
BISTRA SO razpravljali 

O DRUŽBENEM PLANU
Delavci na gozdni manipulaciji Bi

stra pri Borovnici so sporočili lesno
industrijskemu podjetju, naj pošlje ne
koga, ki bi jim bolj podrobito razložil 
družbeni plan. V nedeljo, ko je tjakaj 
prišel tov. Čebulj, so se o družbenem 
planu pogovorili. Sestanek je trajal 3 
ure in pol. Tov. Čebulj je delavcem 
razložil, kaj je stopnja akumulacije, kaj 
je narodni dohodek itd. Ob zaključku 
so zborovalci sklenili, da se bodo zopet 
zbrali, ko bodo za njihovo podjetje do
ločeni prispevki, ki jih bo moralo pod
jetje odvajati po družbenem planu.

Že na tem sestanku so delavci pred
lagali razne izboljšave. Odslej ne bodo 
več vozili lesa s kamioni, ker bo ce
neje, če ga bodo prevažali vozniki. 
Sklenili so tudi, da bo treba bolj paziti 
na razrezovanje hlodovine. Doslej sc 
je večkrat dogodilo, da so hlodovino 
žagali brez potrebne pazljivosti in na
mesto da bi jo prodali kot surovino za 
furnir, je bila kvečjemu dobra samo še 
za drva.

MLEKOPROMET V BREŽICAH 
JE ZNIŽAL PREVOZNE STROŠKE

Podjetje Mlekopromet v Brežicah, 
ki oskrbuje z mlekom brežiško prebi
valstvo in tudi Ljubljančane, je po 
podražitvi prevoza razpravljal, kako 
znižati prevozne stroške. Doslej so s 
tritonskim kamionom prevažali tudi 
majhne količine mleka iz oddaljenih 
krajev. Da bi znižali stroške prevoza, 
so preuredili poltovorni avto in s tem 
znižali stroške,

III. KONGRES SINDIKATA TEKSTIL
NIH DELAVCEV

III. kongres sindikata tekstilnih de
lavcev Jugoslavije bo 5. in 6. julija v 
Beogradu. Na vsakih 300 članov bo za 
kongres izvoljen po en delegat.



Od t&cbia do tedna
MADŽARSKA POLICIJA IZSELJUJE SLOVENSKO PREBIVALSTVO IZ 

PORABJA - CHURCHILL SE VRAČA DOMOV - USTANOVITEV EVROPSKE 
ARMADE JE NA VIDIKU - AMERIKA JE USTAVILA POMOČ PERZIJI - 
NAD SUEŠKIM PREKOPOM SE ZBIRAJO TEŽKI OBLAKI - POGAJANJA ZA 
PREMIRJE NA KOREJI SO OBTIČALA V SLEPI ULICI — KAKŠEN JE PRO
GRAM JAPONSKE OBOROŽITVE? - SOVJETSKE SPLETKE V SOCIALNEM 
ODBORU OZN — POLITIČNI ODBOR RAZPRAVLJA O SPREJEMU NOVIH 
ČLANOV V OZN — VIŠINSKI JE PROPADEL S SVOJIMI PROPAGANDNIMI 
PREDLOGI.

Slovenci v Porabju &o zadnje tedne 
zopet izpostavljeni nasilju madžarske po
licije, ki je 20. decembra začela izselje
vati slovensko prebivalstvo iz porabskib 
vasi Senik. Ritkarovoi, Verice, Steva- 
novci, Črnomlake. Slovenska ves in Saka- 
lovci. To je v povojni zgodovini porab- 
skih Slovencev že drugi va.l njihovega 
nasilja. Kakor nacisti, hočejo madžarski 
koininformovoi m ad žar izbrati te slov en 
ske kraje in jim pri tem pride prav 
praksa iz dobe, ko so preganjali nzuše lju
di med drugo svetovano vojno v Prek
murju. Takrat je dal svoj blagoslov za 
zločine Hitler, danes pa ga daje Stalin. 
Usoda ljudi, ki jih policija seli, ni zna
na, niti ni znano, kam jih odvažajo.

Po obisku v Kanadi je Churchill, ko 
se je vrnil v Washinglon, sredi prejšnje
ga tedna govoril tudi pred ameriškim 
kongresom. V petek zvečer sta se spet 
sestala Churchill in Truman ter med 
drugim razpravljala tudi o Churchillo
vem predlogu, da bi ZDA poslale svojo 
vojsko k Sueškemu prekopu. Za ta pred
log predsednika angleške vlade pa se se
veda ameriški politični krogi niso po
sebno navdušili. V splošnem prevladuje 
namreč mnenje, da pošiljanje ameriških 
čet na področje Sueškega prekopa ne bi 
rešilo anglo-eglptovskega spora, ampak 
bi doseglo samo nasprotni učinek, t. j., 
povzročilo bi odpor pri arabskih državah 
in spravilo v negotovost tudi rešitev 
ainglo-egiptovskeg-a spora.

*

V zvezi s tem je egiptovski predstav
nik na zasedanju Generalne skupščine 
že izjavil, da bo Egipt zahteval posre
dovanje Varnostnega sveta, če bodo ZDA, 
Francija in Turčija pristni e na Chur
chillov predlog ter poslale na področje 
Sueškega prekopa svoje sile, ker bo 
smatral to dejanje kot napad na svojo 
neodvisnost.

Truman in Churchill pa sta se v teh 
poslednjih razgovorih sporazumela tudi 
o imenovanju vrhovnega poveljnika seve- 
roatlantskih pomorskih sil. Prej se nam
reč. nista mogla zediniti, ali naj bo to 
Anglež ali Američan. Sedaj pa je pred
sednik angleške vlade pristal na to ame
riško željo. Poslednje dni svojega bi; 
vanja v Ameriki je bil Churchill še tri 
dni gost senatorja Barucha v New Torku, 
v sredo pa je z »Queen Mary« zopet od
plul v Evropo.

.Na Churchillov obisk gledajo labu
risti s svojimi očmi. Nekdanji ministrski 
predsednik Atlee je na nekem sindikal
nem zborovanju v Manchestru glede 
Churchillovega obiska v ZDA dejal: 
»Churchill je skušal napraviti v Wa_ 
sh ing tonu isto, kar sem poskušal tudi 
jaz; ne vem pa, ali je dosegel mnogo več 
ali mnogo manj.« Poudaril je, da 
Churchillova stranka, ki je sedaj na 
vladi, izvaja iste ukrepe, katere je nekoč 
kritizirala, ko je še bila v opoziciji.

*
V krogih organizacije Severnoatlant

skega pakta sodijo, da so odpravljene vse 
politične zapreke v zvezi z ustanovitvijo 
evropske armade. Vse kaže, da je načelo 
evropske skupnosti, ki bi razpolagala s 
skupno armado in skupnim proračunom, 
končno vendarle sprejeto. Sestanek pred
stavnikov Francije, Italije. Zapadne 
Nemčije, Holandske, Belgije in Luksem
burga bo predvidoma 29. januarja. Na 
tem sestanku nameravajo proučiti dejav
nost te organizacije in finančno udeležbo 
posameznih držav. ^

ZDA so začasno ustavile svoje roja. 
ške dobave Perziji, ker ta ni pravočasno 
do določenega roka podaljšala pogodbe o 
vojaški pomoči, ki je potekla 8. januarja 
letos. Ameriški veleposlanik Henderson, 
ki se sedaj mudi v Teheranu in raz
pravlja s nerzijsko vlado o novih dobav
nih pogojih, pa upa. da se bodo poga
janja uspešno končala in da bodo ZDA 
še naprej vojaško pomagale Perziji.

*

Položaj na področju Sueškega preko
pa se tudi v tem tednu ni v ničemer iz
boljšal. Nasprotno, prišlo je do novih 
močnih demonstracij, v katerih je sode
lovalo okrog 100.000 delavcev in študen
tov. Oboroženi egiptski civilisti iz »osvo
bodilne armade« so ponovno napadli an
gleške položaie pri Tel el Kebiru. Do 
močnega spopada pa je prišlo to soboto, 
ko je »osvobodil-ia armada« napadla an
gleško vojaško taborišče pri Port Saidu. 
Angleži so uporabili težko orožje — to
pove. da bi odbili napad, kar se jim je 
posrečilo šele po tri ure trajajočem boju. 
Prav ta dan je skupina upornikov v 
Ismailiji napadla tudi neki samostan, 
kjer je prišlo do prave bitke in eksplo
diralo več bomb, ki so ubile enega, ra
nile pa tri angleške vojake. Dogodki 
zadnjih dni so povzročili, da Angleži 
sedaj pripravljajo načrt o obrambi 
Sueškega prekopa. Načrt predvideva utr. 
j eno obrambno črto vzdolž vsega prekopa 
in po katerem bi bila od Egipta odre
zana mesta: Port Said, Port Fuat, Ismaii- 
11 j a. Tevfiik im Suez. Podobne ukrepe 
proti Angležem pa pripravlja tudi egipt- 
ska vlada, ki ima izdelan že zakonski 
načrt, po katerem naj bi Egipt popol
noma pretrgal diplomatske stike z An
glijo. Neki poslanec je v zveza s tem 
izjavil: »Potem ko je Egipt odpovedal 
pogodbo z Anglijo in ker so začeli An
gleži prelivati kri naših ljudi na Sue
škem področju, ni prav nobenih vzrokov 
več, zaradi katerih bi še naprej vzdrže
vali diplomatske stike z Anglijo.«

*

Pogajanja za premirje na Koreji «e 
Še vedno niso premaknila dalje. Da bi 
prišli iz slepe ulice, v katero so zašla 
pogajanja, je Združeno poveljstvo pred 
tožilo spremenjen predlog, ki se nanaša 
na vrnitev ujetnikov. Združeno povelj
stvo je namreč spremenilo zahtevo o 
izmenjavi enakega števila severnokorej
skih ujetnikov im bivših južnokorejskih 
civilistov, ki so v Severni Koreji in ki 
bi bili radi repatriirani. Iz tega pred
loga je mogoče sklepati, da je Združeno 
poveljstvo pripravljeno vrniti Severnim 
več ujetnikov, kot pa bo zahtevalo v za
meno Južnih Korejcev, ker ima Zdru
ženo poveljstvo v svojih rokah več ujet
nikov kot pa Kitajci in Severni Ko
rejci. — Vsekakor zelo značilen pa je bil 
ob koncu prejšnjega tedna obisk gene
rala Ridgwaya, ki je nepričakovano pri
spel na korejsko fronto in imel daljše 
razgovore s šefom delegacije Združenega 
poveljstva. Čeprav o njunih razgovorih 
ni bilo doslej izdano nobeno uradno po
ročilo, vendar domnevajo, da sta se raz
tovarjala o »novi politiki delegacije 
Združenega poveljstva v zvezi z razgo
vori v Pan Mun Jomu.« Kakšne sklepe 
sta sprejela, to pa bodo verjetno poka
zali dogodki že v kratkem.

V Tokiu smatrajo, da bi Japonska, če 
bi ji bila odobrena vsota, ki je predvi
doma za njeno oborožitev, in če bi bile 
ZDA pripravljene v sklopu finančne po
moči plačati polovico stroškov za voja
ško opremo, lahko takoj začela z usta
navljanjem svoje oborožene sile. Japon
ska armada bi obstajala iz 15 divizij, ki 
bi štele skupai 120.000 vojakov. To šte
vilo bi se v naslednjih treh letih pove
čalo na 200.000 mož. Japonske letalske 
sile bi imele 1000 letal s skupno 75.000 
ljudmi. Mornarica bi štela 50.000 ljudi, 
tonaža vojnih ladij pa bi znašala 100.000 
ton.

*

V - socialnem odboru Generalne skup
ščine se odvija ostra borba v zvezi z 
bližnjim procesom proti skupini 24 de
lavcev v Barceloni, ki jih je Francova 
Španija postavila pred sodišče, češ da 
so organizirali stavko. Znano je, da so 
informbirojeved prav malo sodelovali pri 
organiziranju velikih množic in giban.j 
v Španiji. Toda sovjetska delegacija želi 
prav ob tem procesu doseči propagan
distični učinek in prikazati, kakor da bi 
bili informbiirojoi glavni nosilci odpora 
prot Francu. .

Poljska delegacija je zato v posebni 
resoluciji zahtevala, naj Združeni na
rodi rešijo obtožence. Delegaciji Mehike 
in Guatemale sta predložili, naj tajni
štvo v 48 urah pripravi vse informativ
no gradivo. 11 držav, med njimi ZDA, pa 
je priporočilo, naj bi vprašanja sploh ne 
sprejeli na dnevni red zasedanja. Ta ko
rak so informbiirojske države izkoristile 
in se sedaj trkajo na prša, češ da šči
tijo špansko ljudstvo.

Politični odbor je začel te dni raz
pravljati o sprejemu novih članov v 
OZN. Za sprejem v članstvo so doslej 
zaprosile: Albanija, Avstrija, Bolgarija, 
Ceylon, Finska, Vietnam, Irska, Italija. 
Jordan, Južna Koreja, Libija, Madžar
ska, Notranja Mongolija, Nepal, Portu
galska in Romunija. Nekateri govorniki 
so grajali dosedanjo neodločnost Varnost
nega sveta, ker ni rešil vprašanja o 
sprejemu teh 16 držav, ki so za članstvo 
v OZN že zaprosile. Znano je namreč, 
da Varnostni s Vet glede tega doslej še 
ni ničesar ukrenil, ker je Sovjetska zve
za za sprejem 9 prosilcev postavila svoj 
»veto«, vtem ko za ostale ni bilo dovolj 
glasov. V zvezi s tem je zanimiva izjava 
sovjetskega predstavnika glede Libije, ko 
je dejal, da Sovjetska zveza nima prav 
nič proti njenemu sprejemu, če bodo na 
enak način sprejete tudi ostale države. 
Zahodne države Pa niso naklonjene spre
jemu sovjetskih satelitov, posebno sedaj, 
ko je na razpolago bogato gradivo, ki 
govori o kršitvi njihovih mirovnih po
godb in o napadalnih namenih do Jugo
slavije.

Večina delegacij v političnem odboru 
Generalne skupščine je bila mnenja, da 
je najbolje, Če sovjetske predloge, ki se 
nanašajo na razorožiitvena vprašanja, 
prepuste posebni komisiji Varnostnega 
sveta za atomsko energijo in klasično 
oborožitev. Potrebno pa. je najprej zavr
niti tisti del sovjetske resolucije, ki go-

Tako si zamišlja »gospod« Višinski 
pakt petih velesil

vori o Atlantskem paktu, o prenosu po
gajanja glede premirja na Koreji z vo
jaškega na politično in diplomatsko pod
ročje ter sklenitev pakta petih velesil.

Ko je v soboto plenum Generalne 
skupščine razpravljal o teh predlogih, je 
z večino glasov te sovjetske predloge za
vrnil. Ob razpravi o tem osnutku so
vjetske resolucije je govoril tudi jugo
slovanski delegat dr. Bebler, ki je pou
daril, da je to pot ruska vlada spet iz
brala neka gesla, ki naj bi vplivala na 
domišljijo slabo poučenih ljudi. Najbolj 
odločno pa je Bebler zavrnil sovjetsko 
geslo o mirovnem paktu petih velesil, 
kajti takšen dogovor med petimi velesi
lami, ki bi določal, da se ne bodo vele
sil© nikdar vojskovale druga proti dru
gi. bi v danem trenutku pomenil, da bi 
bila takšna slovesna obljuba enaka ob
ljubi katere koli velesile, da nikdar ne 
bo uporabila svoje vojaške sile za 
obrambo ozemeljske nedotakljivosti in 
politične neodvisnosti tretje sile, države, 
ki ne bi bila velesila, saj bi s tem, če 
bi pomagala žrtvi napadalnosti, prišla 
v nevarnost, da krši pakt petih vele
sil. Zato je jugoslovanska delegacija 
glasovala proti Čsnutku sovjetske reso
lucije. ker sodi, da le-ta pomeni nevar
nost za mir.

Podobno stališče ie zavzela tudi veči
na drugih delegacij — z izjemo arabskih 
in azijskih držav. Norveški predstavnik 
Gundersen pa je o tem dejal: »Ne potre
bujemo nobenega pakta petih velesil. 
Imamo že pakt miru in prijateljstva med 
narodi — Ustanovno listino Združenih 
narodov, pakt, ki ne vključuje samo pe
tih velesil, temveč ^O držav. Potrebno je 
samo, da se vse države ravnajo po določ
bah in načelih Ustanovne listine.

Plimo deiavshega 
sveto so šli

Vodstvu lesnoindustrijskega obrata 
»Drava« v Mariboru je njihova direk
cija sporočila, da bodo v tem obratu 
ustavili dva poinojarmenika in da bo 
moralo skoraj četrtino delavcev najti 
drugje delo. Delavci so povabili v obrat 
direktorja lesnoindustrijskega podjetja, 
da jim je ta ukrep razložil. Obrato- 
vodstvu, članom delavskega sveta 
obrata in sindikalnim odbornikom, 
skratka vsemu kolektivu je direktor 
pojasnil, da morajo obratovanje skrčiti 
iz gospodarskih in finančnih razlogov. 
Žaga je precej oddaljena od sečišča 
ter zmanjšana sečnja lesa. V obratu 
»Drava« so to skrčenje poslej razumeli. 
Odločbe o prenehanju delovnega raz
merja so dobili predvsem tisti delavci, 
ki jih premestitev ni tako hudo pri
zadela. Pri odločbah so sodelovali tudi 
člani delavskega sveta in sindikalna 
podružnica obrata.

Nečesa pa sindikalni odborniki v 
obratu vendarle ne morejo razumeti. 
Pisali so republiškemu odboru svojega 
sindikata, da o zmanjšanju obrata ni 
razpravljal delavski svet lesnoindu
strijskega podjetja, to je delavski svet 
njihovega gospodarskega vodstva. O 
tem da je sklepal le ožji krog ljudi na 
direkciji. K temu posvetovanju pra
vijo, da tudi ni bil poklican noben od
bornik sindikalne podružnice, še tole 
pripominjajo ob zaključku svojega 
pisma, da v splošnem na direkciji lesno
industrijskega podjetja nimajo navade, 
da bi se o kakšnih važnih stvareh po
govorili z delavskim svetom in drugi
mi. Sedaj vprašujejo, ali je bil takšen 
postopek v skladu z zakonskimi pred
pisi. Najbrž da ni bil. Če gre za odpu
stitev enega ali dveh delavcev, bo o 
tem vsekakor odločal direktor pod
jetja. Kadar pa je govora o zmanjšanju 
obrata, takrat pa bi bilo vendar dobro, 
da bi to vedeli člani delavskega sveta 
lesnoindustrijskega podjetja.

BOJ ZA SVETOV M MIR 

PO ZAMISEl »MODREGA VODSTVA^

E e j, uhnjem, eej uhnjem..

Spoznali so, da napačno ravnajo
Zagorski rudnik je najbolj »moker« 

med našimi rudniki in so rudarjem res 
potrebni škornji. Pred časom je prišla 
v Ljubljano pošiljka dva tisoč parov 
škornjev, ki je bila še po nižjih cenah. 
Pošiljko je prejel Industrijski servis. 
Zagorski rudarji so imeli tedaj v skla
dišču le še 6 parov gumijastih škor
njev za najnujnejše potrebe. Pisali so 
servisu: »Nujno potrebujemo 600 parov 
škornjev teh in teh številk. Prav lepo 
vas prosimo, da jih pošljete na naš na
slov ...«

8. decembra je »Zastopstvo premo
govnikov« v Ljubljani sporočilo rud
niku rjavega premoga v Trbovljah, 
naj napravi razdelilnik za gumijaste 
škornje, ki jih ima Industrijski servis. 
Zastopstvo je v svojem dopisu rudniku 
tudi sporočilo, odkod so že poslali na
ročilnice za čevlje In koliko parov jih 
potrebujejo. Vendar med imeni teh 
»srečnikov« ni bilo zagorskih rudarjev.

V Trbovljah so razdelilnik za rudnike 
res napravili. Za to so bili pooblaščeni, 
ker je bil komercialni oddelek Glavne 
direkcije premogovnikov Slovenije v li
kvidaciji. Velenju, Senovemu in Zabu
kovci so prisodili po 200 parov. Kočevje 
in Laško pa sta jih dobila vsak po 150 
parov. Od kontingenta je ostalo še 1100 
parov škornjev. Te so obdržali v Trbov
ljah. Na Zagorjane pa so pozabili. Zato 
so se Zagorjani začeli upravičeno raz
burjati. Nekaj časa so krivdo za to, da 
v Zagorje ni prišlo nič škornjev, valili 
drug na drugega, sedaj pa so sprevideli 
v Trbovljah, da vendar stvar ni bila 
na mestu.

Kakor nam pišejo, bodo v Trbov
ljah zbrali gumijaste škornje po obratih 
in jih bodo poslali zagorskim rudarjem. 
Seveda, kolikor jih bodo uspeli zbrati. 
Na ta način bodo popravili napako, ki 
jo je kdor koli že zagrešil.

Kje stanujejo uslužbenke medicinske fakultete

(Nadaljevanje s 1. etrani)
Nanje pa ni ponosen samo naš de

lavski rod. ampak tudi pošteni na
predni ljudje na svetu. Teh pa ni malo. 
Zato ima naše sindikalno gibanje tudi 
v tujini vedno več iskrenih prija
teljev.

Ob letošnji obletnici lahko res od 
srca zaželimo našim delavskim sindi

katom obilo plodnega dela pri utrje
vanju delavskega upravljanja našega 
gospodarstva in pri poglabljanju ter 
plemenitenju socialističnih odnosov 
med prebivalci naše domovine, ki nam 
je vsem skupaj tako draga ker je so
cialistična, smela, napredna, ker je vsa 
naša.
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Eden izmed dokazov velike skrbi 
naše ljudske oblasti za izboljšanje živ
ljenja delovnih ljudi so novi bloki, 
lične stanovanjske hišice in ostali sta
novanjski objekti, ki so bili sezidani 
po osvoboditvi. Tudi Ljubljana je do
bila precej lepih stanovanj. Mnogi iz
med delavcev, ki so nekdaj stanovali 
v predmestjih ter po raznih barakah, 
se že danes vesele svojih novih domov, 
katere jim je podarila naša socialistič
na družba. Mi pa vemo, da še vedno 
nismo sezidali dovolj stanovanjskih ob
jektov. Ni bilo mogoče. Ko bomo zgra
dili najvažnejše objekte naše kapital
ne izgradnje, bomo lahko mnogo več 
prispevali za izboljšanje naših stano
vanjskih razmer.

Včasih pa se pri reševanju stano
vanjskih vprašanj naših delovnih ljudi 
primeri tudi kakšna napaka. Razum
ljive so te napake. Toda hitro jih mo
ramo spoznavati in tudi hitro poprav
ljati.

30 uslužbenk ljubljanske medicinske 
fakultete stanuje že 3 leta v kleti 
očesne klinike. Ta klet je za stanova
nje neprimerna, nehigienska, brez naj
nujnejših sanitarnih naprav. Prav tako 
stanuje 13 uslužbenk klinike za nalez
ljive bolezni v zelo slabih prostorih — 
v baraki na dvorišču svoje klinike.

Napake pri delitvi oblek našim 
železničarjem

V poslednjih letih so se zaradi voj
ne na Koreji in oboroževalne tekme 
velikih držav zelo dvignile cene tek
stilnih surovin na svetovnem trgu. To 
dejstvo pa je vplivalo tudi na naš no
tranji trg s tekstilnimi predmeti. Malo 
blaga smo imeli. Toda tega smo delili 
tako, da je vsak izmed nas imel mož
nost kupiti najpotrebnejše.

Posledice pomanjkanja blaga so se 
pokazale tudi pri delitvi službenih ob
lek našim železničarjem, kateri morajo 
po uredbi brezplačno dobiti vsako dru
go leto novo obleko. Dobljena količina 
blaga v letu 1950 je bila tako majhna, 
da več kot 600 železniških delavcev in 
uslužbencev oblek ni dobilo. Oddali pa 
so tekstilne bone. Vsi tovariši so dobili 
obleke v letu 1951, toda zopet so mo
rali oddati vsak po 1000 bonov. Iz tega 
je razvidno, da so ti železničarji od
dali bone za obleko, katere niso do
bili. Dobljene obleke pa niso bile vse 
enake kakovosti, a bonov so oddali vsi 
enako. To pa je napaka, katero je treba 
grajati.

Naši železniški delavci predlagajo, 
da bi tudi oni dobili obleke po meri, 
pa po kategorijah in številkah, ker bi 
s tem odpadli nepotrebni stroški za 
popravila.

Vsa ta dekleta pa Imajo stalen kon
takt z bolniki in že zaradi tega bi mo
rala stanovati v dobrih higienskih pro
storih. Posebno dekleta iz klinike za 
nalezljive bolezni, ki strežejo nalezljivo 
bolnim ter s tem opravljajo eno iz
med najtežjih, a najlepših del v člo- 
ški družbi.

Mi vemo, da se odgovorni tovariši 
bavijo s temi problemi, toda zelo dobro 
bi bilo, da bi jih čimprej rešili.

PRISILNO DELO MLADINCEV 
. V ČEŠKOSLOVAŠKI

V vseh industrijskih področjih Če
škoslovaške se pripravljajo na sprejem 
skupine 230.000 štirinajstletnih »delav
skih rekrutov«. To bo prvi kontingent 
rekrutov, katere mobilizirajo češkoslo
vaške oblasti na podlagi najnovejšega 
zakona, po katerem mladinci z dopol
njenim 14. letom odhajajo na dve- ali 
triletno prakso v industrijo, potem pa

jih po potrebi premestijo v rudnike, 
oziroma predstavljajo rezervno delovno 
silo. Prvi kontingent bo poslan na delo 
letos poleti, za kar že sedaj gradijo V 
industrijskih središčih velike taboriščne 
barake. Ta odredba je med starši iz
zvala silno ogorčenje, saj predstavlja 
največjo kršitev ljudske svobode.

V ANGLIJI BODO ZMANJŠALI
OBROKE MESA

V Angliji bodo počenši od 28. ja
nuarja dalje zmanjšali obroke mesa za 
18 odstotkov. Tako bo Anglija v prvem 
četrtletju letošnjega leta porabila 90.000 
ton mesa manj, kakor pa je bilo pred
videno.

GOSPODARSKE TEŽAVE NA 
MADŽARSKEM

Madžarska vlada ima zadnje čas« 
precejšnje težave s svojim gospodar
stvom. Zlasti inozemski kupci se prito
žujejo, kako slabi šo nekateri matlZat- 
ski proizvodi, zato so čedalje bolj po
gosti primeri, ko inozemski kupci vra
čajo večino madžarskih izdelkov. Poleg 
slabe kakovosti pa tudi delovna disci
plina v podjetjih stalno popušča, odnos 
do žena in otrok, ki jih je vedno vec 
zaposlenih v tovarnah, pa je zelo slab.

Z DOMAČO NAFTO BODO KRILI NA 
HRVATSKEM 37% POTREB

Naftna polja na Hrvatskem bodo 
dala letos toliko nafte, da bodo krili 
37% domačih potreb. Največ bo k temu 
pripomoglo podjetje v Šumečanlh, kjer 
načrpajo največ nafte v naši državi. 
Prav tako računajo, da bo letos pro
izvodnja rafinerije nafte na Reki in v 
Sisku za 30 do 40 odstotkov večja od 
lanske.

ANGLIJA DOBI MILIJON TON 
JEKLA

Med ZDA in Anglijo je bila sklenje
na pogodba o izmenjavi raznih suro
vin, ki bodo potrebne za izvršitev ob
rambnih programov obeh držav v le
tošnjem letu. Po tej pogodbi bo Anglija 
dobavila Ameriki 50.009 ton alumini
ja in kositra, v zameno za to pa bo 
prejela iz ZDA milijon ton jekla.

FRANCOSKA VLADNA KRIZA
Francija je bila po drugi svetovni vojni 

le večkrat v ospredju političnih dogodkov 
Najbolj pa nam je znana po svojih pogostih 
vladnih krizah, katerih je imela od leta 
1945 le 17, kar pomeni, da je bila življenjska 
doba vsake vlade dolga povprečno komaj 
5 mesecev. Toliko vladnih kriz v tako krat
kem obdobju ni doživela še nobena dežela 
na svetu. To je kaj zanimiv pojav, za naše 
pojme sicer malo čuden, ki pa osvetljuje 
poleg drugega tudi to, da je gospodarstvo 
četrte francoske republike na precej trhlih 
nogah.

Vsa povojna leta si francosko gospodar
stvo ni moglo prav opomoči. Povojni politiki 
niso znali pravilno izkoristiti ameriškeniso znali pravilno izkoristiti ameriške po 
moči za obnovo gospodarstva in za tehno 
loško izboljšanje proizvodnje To je seveda 
povzročilo, da so na svetovnem tržišču ved
no bolj zaostajali, in da jih je začela izpod 
rivati ameriška konkurenca. Tudi v Franciji 
sami je tuji kapital začel dobivati vedno 
širše možnosti in domača proizvodnja je 
polagoma začela zaostajati.

Vse to je nedvomno precej vplivalo tudi 
na življenjsko raven delovnega ljudstva 
Francije, ki se komaj še otepa težav, katere 
ga vsak dan bolj dušijo. V francoskih trgo
vinah dobiš sicer vse, kat hočeš od vsako
vrstnega blaga, obutve do radioaparatov, 
zlatih zapestnic in diamantov, od luksuz 
nega peciva pa do najdražjih cigaret in 
cigar. V izložbah je polno dragocenih krzne
nih plaščev in svile, ameriških nylon noga 
vic, čokolade, blaga, dežnih plaščev in dež
nikov. V prodajalnah za prehrano dobiš vse 
vrste mesa od šunk do salam in pa vse 
vrste južnega sadja — vsega kolikor hočeš. 
Na prvi pogled se zdi, kakor da je tu de
žela izobilja in blagostanja, toda od vsega 
tega bogastva dobivajo francoski delavci 
bore malo. Nesorazmerja med cenami in 
mezdami ter neprestano dviganje cen pa 
manjša že tako majhno kupno moč delav 
cev. Tak nevzdržljiv položaj zahteva kore 
nitih sprememb, če hočejo vsaj nekoliko 
popraviti svoj gospodarski položaj, ki ie 
tudi eden izmed vzrokov tako pogostih vlad 
tiih kriz v Franciji.

Toda francoske krize niso le izraz trenut
nih in kratkotrajnih gospodarskih ter poli
tičnih težav, ki jih preživlja francoski im

perij, tu ne gre le za korenite spremembe 
v vsem gospod m ske m, političnem in social- 
nem življenju Francije, ampak tudi za re
šitev problema njene kolonialne politike.

Pred nekaj leti se je Francija zapletla 
v njej zelo neljubo vojno v Indokini, ki 
kaže vse znake francoske nemoči. Maroko 
in Tunizija — nekdanji ponos francoske ko
lonialne uprave — pa prav tako kažeta, da 
ne nameravata več mirno gledati francosko 
nadoblasti in vedno pogosteje zahtevala 
samostojnost in popolno neodvisnost. Skrita 
želja nekaterih francoskih političnih krogov, 
da bi kolonije postale nekake francosko 
province z vsemi pravicami, ki jih imajo 
prefekture v domovini, se ni uresničila. Na
predne sile v francoskih kolonijah zahte
vajo vedno večjo samostojnost.

Tudi to. da se je politični položaj v sve
tu zaradi napadalne politike Sovjetske zve
ze v zadnjih letih še bolj zaostril, postavlja 
Francijo pred novo dejstvo in sicer, da so 
mora čimprej in temeljito oborožiti. Toda 
tu se je znašla v precepu. Razgovori v zad
nji proračunski razpravi, ki je povzročila 
tudi padec vlade, so pokazali, da se Fran
cija sicer boji oborožitvenega bremena, isto
časno pa ji je popolnoma jasno, da je ob
oroževanje za Francijo potrebno že zaradi 
tega, ker se oborožuje tudi Nemčija, kateri 
Amerikanci kažejo zelo veliko naklonjenost, 
ki pa Francozom ni všeč. Zelo dobro sp še 
spominjajo svojih »sosedov« iz druge sve
tovne vojne in se zato čutijo v prečko " 
zagati. Treba se je odločiti ali za svoj im; 
perij, ali za Evropo, ali vojno v Indoneziji• 
ali obrambo v evropski vojski, skratka ali 
kolonialno ali evropsko politiko. Obojega ne 
zmorejo! To so stvari, ki dajejo misliti, da 
bo morala ob tem gospodarskem položaju 
vsaka vlada računati s tekmo v oborože
vanju in z izdatki, ki so s tem v zvezi. 
Katera koli stranka bo na vladi, se bo mo
rala odreči ali kolektivni varnosti ali pa 
ponovno zmanjšati življenjsko raven fran
coskega. naroda in predvsem — delavskega 
razreda, le ta površna slika nam odkriva 
globlje vzroke neprestano se ponavljajočih 
vladnih kriz v Franciji. Politika sedanjih 
francoskih vlad pa ni politika bodočnosti* 
ki bi dvignila Francijo. To je pot, ki pelj*
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Nadzorni odbor sindikalne podružnice 
v Zabukovici je sestavil res vzorni zapisnik

Dober zapisnik je prav tako kakor 
^gledalo dela organizacije. V zapisniku, 
ce je vsebinsko in oblikovno lepo in čit
ljivo pisan, lahko vedno vidimo, o čem 
so razpravljali člani ali odborniki na 
seji ali sestanku. Seveda, mnogo naših 
organizacij pa premalo ceni pomen za
pisnika, zato so dobri zapisniki pri nas 
še redki. Mnogokrat so zelo nečitljivo 
Pisani in pomešane so misli v njih.

Republiški odbor sindikata rudarjev 
Slovenije pa je te dni dobil vzorni za
pisnik nadzornega odbora sindikalne 
Podružnice rudnika Zabukovca-Liboje, 
katerega se je upravičeno zelo razvese
lil. Poglejmo si še mi, kako je sestav
ljen, mogoče se bomo kaj naučili iz 
njega.

Najprej je zapisnikar zapisal splošne 
podatke o podružnici s točnim imenom 
podružnice in navedbo sindikata, ki mu 
pripada. Med drugimi navedbami je 
tudi razvidno, kdo od vodilnega in od
govornega osebja je v vodstvu podruž
nice. V zapisnik je bilo vneseno tudi, 
koliko delavcev in nameščencev dela 
pri podjetju in koliko jih je včlanjenih 
v sindikalni organizaciji.

Podrobno je zapisnikar razčlenil bla
gajniško poslovanje podružnice. Nave
del je, koliko denarja hranijo v blagaj
ni in koliko ga imajo naloženega v 
banki. Naštel je nekatere pomanjklji
vosti. Blagajniške knjige na primer ni

V KEMIČNI TOVARNI V DOMŽALAH 
SO SE DOBRO PRIPRAVILI 

NA OBČNI ZBOR
V kemični tovarni v Domžalah so imeli 

pred volitvami predvolilne sestanke. Na 
njih so izbrali kandidate, z vsakim pa so 
se pogovorili, ali sprejme dolžnost sindi
kalnega odbornika. Osem dni pred obč
nim zborom so izobesili zaključni račun 
in proračun podružnice.

V nedeljo je stari izvršni odbor pola
gal račun svojega dela. Poročila so bila 
kar dobra. Najboljše pa je bilo vsekakor 
poročilo blagajnika in nadzornega odbora. 
Zato so tudi v razpravi veliko govorili 
o finančnem poslovanju podružnice. Po
govorili pa so se tudi o pripravah za vo
litve delavskega sveta in da bo treba še 
organizirati razne seminarje.

potrdil predsednik izvršnega odbora. 
Potnih stroškov ne izplačujejo po ured
bi. Blagajnik ni pravočasno odvedel po
trebnih zneskov sindikalnemu svetu in 
republiškemu odboru. Podružnica pla
čuje naročnino kar za 4 radijske apa
rate. Ker pa so pred kratkim dobili v 
rudniku ozvočenje, predlaga nadzorni 
odbor, naj se število radijskih aparatov 
zmanjša, s čimer bodo prihranili na na
ročnini.

V zapisnik letnega pregleda je nad- 
zoni odbor zapisal tudi to, da je v ja
nuarju uničil znamkic v znesku 174.945 
dinarjev. Našel jih je v posebnih ku
vertah, ki jih zaradi zastarelosti ni bilo 
več mogoče uporabiti. Nadalje našteva 
nadzorni odbor v zapisniku, kako so 
razdeljeni bloki za pobiranje članarine, 
kakšno dobroimetje ima sindikalna po
družnica, kakšna so osnovna sredstva 
in kdo opravlja pisarniške posle. V za

pisniku je tudi zapisano, kaj bo delala 
podružnica v letošnjem letu. Na primer: 
začeli bodo graditi sindikalni dom, 
vključili bodo v sindikalno organizacijo 
čimveč neorganiziranih delavcev in 
uslužbencev, pomagali bodo delavske
mu svetu in upravnemu odboru pri 
upravljanju podjetja, se borili proti 
kršenju zakonskih predpisov itd.

Nazadnje nadzorni odbor naroča iz
vršnemu odboru, kaj vse mora storiti. 
Uvesti mora dnevno knjiženje blagaj
ne, izterjati terjatve iz prejšnjih let, 
biti mora bolj dosleden pri pobiranju 
članarine, inventar naj zavaruje proti 
požaru in tudi proti vlomu, članarino, 
ki jo vsak mesec poberejo, mora bla
gajnik knjižiti pod dohodke v celoti. 
Izvršnemu odboru je tudi naročil, da 
mora določiti interni blagajniški ma
ksimum. To ni potrebno, ker je že v 
pravilniku o finančnem poslovanju do
ločeno, koliko denarja sme imeti sindi
kalna podružnica v svoji blagajni.

Takšen je torej zapisnik nadzornega 
odbora iz Zabukovce. Res je vzoren!

Prui so sklicati občni zbor —

pa pm ni uspelMed slovenskimi rudarji so hoteli 
prvi izvesti občni zbor svoje sindikalne 
podružnice rudarji iz Zabukovice in 
Liboj. Kaj mislite, kako se je končalo? 
Občnega zbora, ki je bil sklican za 
nedeljo 13. januarja ob 8. zjutraj, sploh 
ni bilo, ker je prišlo na zbor samo 50 
do 60 rudarjev. Iz Liboj jih je prišlo 
samo 5. Čeprav so v nedeljo nekateri 
delali, je bilo prostih nad 400 rudarjev, 
ki pa niso prišli na zbor. Razumljivo 
je, da se občni zbor zato ni mogel 
vršiti. Tajnik republiškega odbora ru
darjev Slovenije tovariš Kamnik je 
imel prav, ko je rudarje kar hudo po
karal, češ: »Tako velike naloge ima naš 
sindikat, vi pa tako slabo pripravite 
svoj občni zbor.« Oni, ki so prišli na 
občni zbor, so se pomenili o tem in 
onem.

Najprej, kdo je kriv tako nizke 
udeležbe. Nekateri so trdili, da dopol
dansko delo. Kajti občni zbor sindi
kalne podružnice je samo enkrat na 
leto in vsaj ta dan bi bili lahko vsi 
prosti. To je nedvomno že en vzrok. 
Drugi so potem povedali še druge 
stvari. Pravili so, da so tudi precej 
zanemarili politično delo, kar se pozna

Grafičarfi so čestitali tov. Janku Rudolfu 
in Mofškričevim svojcem

ammmmmmemmmj

Pretekli teden so zastopniki podruž
nic sindikata grafičarjev, kakor tudi 
zastopniki podjetij in delavskega dru
štva »Jože Moškrič«, pozdravili v svo
jih društvenih prostorih predsednika 
sindikatov Slovenije tovariša Rudolfa 
Janka ter družino in starše pokojnega 
grafičnega delavca Jožeta Moškriča. Ob

tej priliki so čestitali tovarišu Janku 
Rudolfu in svojcem Jožeta Moškriča 
za visoko odlikovanje. Po pozdravnih 
besedah in čestitkah je spregovoril 
zbranim tovariš Janko Rudolf, ki je 
tudi v svojem imenu čestital prisotnim 
svojcem Jožeta Moškriča. Zatem so se 
vsi dalj - časa zadržali v razgovoru.

JE TRENUTNO REŠENA
in k ob-navzdol k vedno večjim težavam 

ubožanju delovnih ljudi.
Pet skoraj enako močnih strank, sociali

stov, demokristjanov, radikalov, degaulli- 
stov (degolistov) in komunistov poskuša vo
diti francosko gospodarstvo in politiko, Ven
dar kaze, da nobena prav ne ve, kaj hoče.

Značilno za strankarsko politiko, ki po
vzroča toliko nasprotij v parlamentu, pa je 
to, da vsaka zasleduje le svoje osebne in
terese in se bori za to, da bi imela v par
lamentu čimveč besede. Na eni strani so 
levo usmerjene stranke ob sodelovanju so
cialistov, drugi pa desničarske, na čelu 
z degaullisti, ki so, kakor je videti, začeli 
ponovno dvigati glave. Zapustili so politiko 
čakanja iti resno mislijo na ministrske 
stolčke. Kaj pa tak pojav za Francijo po
meni, nam bo jasno le tedaj, če vemo4 da 
se je De Gaulle (Degol), bivši francoski ge
neral, ki je predstavnik te stranke, med 
drugo svetovno vojno zelo zavzemal za dik
taturo hitlerjevega kova. Zmaga desničar
skih strank približuje politiko Francije dik
taturi in resno ogroža demokracijo franco
ske republike.

Medtem ko je zadnja vladna kriza, ki je 
bila lansko poletje v Franciji, nastala za
radi nesoglasja pri sprejemanju volilnega 
zakona, je sedanjo krizo povzročila pro
računska razprava v parlamentu. Precej hu
de krvi je povzročila Plevenova zahteva, 
naj podpirajo iz državnih akumulacij tudi 
zasebne šole, čemur pa so se socialisti in 
tudi del radikalov odločno uprli. Tudi za
upanje v Schumanov in Plevenov načrt je 
razmajalo temelje dosedanji vladi. Nepo
sredni. povod za razhod v vladni koaliciji 
pa je bila zahteva za reorganizacijo držav- 
nih železnic in socialnega zavarovanja. Re
forma železniške uprave bi zajela predvsem 
nacionalizirana podjetja. Kljub temu, da bi 
la reforma zmanjšala deficit državne bla
gajne za približno 200 milijonov frankov, bi 
to vendarle pomenilo splošno revizijo na
cionalizacije. čemur pa so se socialisti uprli. 
Privoliti tudi niso hoteli v načrt varčeva
nja na račun socialnega zavarovanja. Socia
listi so se na vso moč upirali tudi, da bi 
sc sedanje gospodarske in finančne težave 
reševale na račun delovnih ljudi. Ta linija 
socialistov, ki so se je: dosledno držali, saj

v novi vladi niso pristali na sodelovanje. 
pa ima tudi uspešno propagandno plat. Pred 
svojimi volivci so sc tako pokazali kot za
govorniki iti zastopniki teženj velikih de
lovnih množic delavcev in nameščencev. So
cialistični stranki se ne da očitati kratko
vidnosti in je videti, da se ne pustijo izko
riščati predstavnikom socialnega konserva- 
tizma, kar bi lahko povzročilo še večjo krizo, 
ki bi škodovala interesom Francije ter omo
gočila razdiralno delo degaullistom in kom- 
informistom.

Spor v proračunski razpravi je dal misli
ti, da se bo sedanja vladna kriza vlekla 
dalje časa, vendar pa je pretekli teden 
Fauru (F or) po več neuspelih poskusih 
socialistov, radikalov, demokristjanov in sa
mega De Gaulla uspelo sestaviti novo vla
do. Faure, bivši pravosodni minister, ki 
pripada mlajšim radikalom, se je lotil se
stave vlade šele potem, ko mu je v parla
mentu izrekla zaupnico večina, razen socia
listov. V njegovi vladi sodelujejo vse prejš
nje vladne koalicijske stranke, razen socia
listov. Kako težka, je bila borba za sestavo 
nove vlade, kaže tudi primer, da so neka
teri francoski komentatorji primerjali vlad
no krizo z angleško ladjo »Flyne Entre- 
prise*l ki se je pred kratkim zaradi silnih 
viharjev potopila na širokem morju. Kape
tan ladje jo je hotel na vsak način refšiti, 
četudi se je vedno bolj nagibala in 'potap
ljala. Ko pa so jo z remorkerjem privlekli 
v bližino pristanišča, se je potopila. Tjako 
je tudi s francosko republiko. Ze 17 vlad 
si jo je prizadevalo. reševati na vse mogoče 
načine, toda kljub ogromnim naporom še 
ni zajadrala v varen pristan. Kako daleč 
pa jo bo pripeljala Faurova vlada, ki je 
bila sestavljena te dni in v kateri se je 
znašel Faure kot predsednik vlade in fi
nančni minister Bidault (Bido) kot obramb
ni minister, Schuman pa kot zunanji mi
nister, torej v glavnem isti kakor poprej. 
bomo Še videli. Toda eno je gotovo! Brez 
sodelovanja in podpore delovnih ljudi Fran 
cija ne bo dobila trdne vlade, ki bi jo lahko 
uspešno rešila iz današnje krize. Le tisto 
vlada, ki bo sposobna boriti se za neodvis 
nost in samostojnost države ter za obrambo 
miru v svetp, ima vse pogoje za bodočnost.

v vsem življenju rudarjev, tudi pri Iz
polnjevanju gospodarskih nalog. Plan 
imajo sicer pod streho, toda v zad
njem času jim gre proizvodnja bolj 
slabo izpod rok. Tudi o »gnilem tova
rištvu«, ki da je med rudarji, je bilo 
govora. Nekateri namreč dopuščajo, da 
posamezniki v jami »postopajo«, drugi 
pa delajo zanje.

No, v nedeljo so se o teh stvareh 
dodobra pomenili. Resda o družbenem 
planu še niso razpravljali, toda če 
vzamemo samo ta razgovor, smo pre
pričani, da bodo razpravljali z vso 
resnostjo tudi o družbenem pianu. De
lavski svet v rudniku Zabukovica- 
Liboje resda ni tak kot v Trbovljah, 
bo pa takšen in še boljši, pravijo. Sa
mo večkrat se bodo morali sestajati. 
Nekateri se boje zamotanih računov in 
mislijo, da je rudar le za kramp. Tega 
mnenja pa so le nekateri.

Čeprav je prišlo na občni zbor iz 
Liboj samo pet tovarišev, hočejo tam 
ustanoviti svojo sindikalno podružnico. 
Kako se bodo pa pomenili? Menda bo
do znali sami najbolje uresničiti svoje 
želje.

Za preteklo nedeljo so spet sklicali 
Zabukovčanl zbor. Prepričani smo, da 
Je bil boljši od prvega, čeprav nam še 
niso nič pisali. Gotovo so se pomenili 
ne samo o sindikalni članarini, temveč 
tudi o zdravstvu, dopustih, delu v Jami 
in na prostem, o gospodarjenju in 
vzgoji, o sodelovanju sindikalne po
družnice z delavskim svetom, direktor
jem in upravnim odborom in še marsi
kaj drugega, kar jih teži. Občni zbor 
Je vendar ogledalo vsake organizacije; 
to ogledalo pa ne sme biti nikjer 
motno- Silvo Matelič

STAVKA KOVINSKIH DELAVCEV 
V PRAGI

Zaradi pretiranega dela v tovarni 
težkih strojev v Pragi je pred nekaj 
dnevi prišlo že do druge stavke. Poli
cija, ki je zasedla tovarno, je morala 
poslati po ojačenja.

ITALIJANSKI SINDIKATI NOČEJO 
BITI POD VERSKIM VPLIVOM
Nezadovoljstvo zaradi zahteve taj

nika krščanske demokratske stranke v 
Italiji, Gonelle, naj se iz sindikalnih 
organizacij odstranijo vsi nekatoliki, se 
Je razširilo na vse sindikalne organi
zacije. Delavci v Catani so sprejeli re
solucijo, po kateri svobodni sindikati 
Italije ne smejo biti pod vplivom nobe
ne politične stranke. Proti Gonellovi 
zahtevi so nastopili tudi delavci iz Tu
rina in Genove, ki so poudarili, da ta
ka politika škodi koristim italijanskega 
delavskega razreda. Delavci, ki so včla
njeni v italijanske svobodne sindikate, 
pripadajo demokrščanski, socialnodemo
kratski, republikanski ter drugim po
litičnim strankam. I

Pismo Centralnega sveta ZSJ
sindikalnim organizacijam 
in delovnim Hudem

»Tovariši in tovarišice!
Z odločitvijo Ljudske skupščine je bil predlog družbenega piana 

FLRJ izročen v javno razpravo. Tako so dobili vsi delovni ljudje mož
nost, da razen posredne udeležbe, ki jo imajo pri izdaji družbenega 
piana v naši državi po Ljudski skupščini, neposredno vplivajo na nje
govo vsebino. Iz tega izvirajo za naše sindikate kot množično organiza
cijo delavskega razreda nove in zelo važne naloge. Sindikalne organi
zacije morajo predvsem organizirati in izvesti pojasnjevanje predloga 
družbenega plana, kar je temeljni pogoj, da bi lahko o planu in načinu 
njegove izpolnitve razpravljali.

Načela, na katerih temelji predlog našega družbenega plana in 
zakoni, ki so z njim povezani, pomenijo velikanski korak naprej v 
razvoju naše socialistične graditve. Le-ti dajejo delavskemu uprav
ljanju popolno materialno vsebino. Delavski razred prehaja od nepo
sredne udeležbe pri upravljanju proizvodnje tudi na neposredno sode
lovanje pri razdelitvi družbenega proizvoda. S tem dobiva socialistična 
demokracija prvikrat v zgodovini svojo osnovno vsebino, katero so 
slutili na temelju kratkotrajnih izkušenj Pariške komune tvorci znan
stvenega socializma. S tem so hkrati ustvarjeni vsi pogoji za nov polet 
ustvarjalne pobude milijonov delovnih ljudi naše države.

Da bi ta ustvarjalna pobuda množic prišla v resnici do izraza, je 
potrebno predvsem v vseh delovnih kolektivih razložiti predlog druž
benega plana, načela, na katerih temelji, namene, ki jih želimo z njim 
doseči, ter vlogo in mesto delovnih kolektivov v boju za njegovo ures
ničitev. To pojasnjevanje mora biti v tem hipu ena izmed poglavitnih 
nalog sindikalnih organizacij in njihovih vodstev.

V ta namen je treba zajeti v političnem in ekonomskopolitičnem 
pogledu najmočnejše sindikate in druge aktiviste.

Ko delovni ljudje pojmujejo, kako se ustvarja, od česa je odvisen, 
kako se deli in zakaj se prav tako deli narodni dohodek, bo mnogo 
laže dati pravilno in konstruktivno smer tudi drugemu delu naše naloge 
v tem trenutku, to pa je razprava o predlogu družbenega plana. Razum
ljivo je, da bo imela razprava o predlogu družbenega plana v podjetjih 
v celoti bolj značaj pojasnjevanja plana, odgovorov na posamezna vpra
šanja in podobno. Vendar pa bo zato razprava o tem delu družbenega 
piana, ki se nanaša na določeno podjetje, konkretna, raznovrstna in 
nadvse živahna. Le-ta lahko da in bo dala zelo dobre uspehe tamkaj, 
kjer bo celoten delovni kolektiv sodeloval v njej, predlagal, odkrival 
sedanje notranje možnosti in rezerve. Sindikalne organizacije in vodstva 
imajo v tem hipu odgovorno nalogo, da organizirajo in kar najbolj 
pravilno usmerijo to razpravo. Podjetja so že začela dobivati elemente, 
na temelju katerih se bodo lahko lotile tega dela. Sindikalne organizacije 
ne smejo dovoliti, da bi te stvari reševal izključno ozek krog strokov
njakov, ali v najboljšem primeru samo delavski sveti; takšne težnje pa 
se že kažejo. Ta vprašanja morajo zanimati vse delavce podjetja in 
morajo biti, še preden delavski sveti izdajo dokončno odločitev, teme
ljito obravnavana na sestankih celotnega delovnega kolektiva. S tem 
bomo ne le ustvarili množično udeležbo delavcev pri reševanju tega 
vprašanja (s tem pa hkrati zagotovili tudi široko družbeno kontrolo 
v nadaljnjem boju za njegovo izpolnitev), ampak bomo prišli tudi do 
realnejših proračunov vseh proizvodnih možnosti po podjetjih. To bo 
okrepilo zanimanje delovnega kolektiva v boju za izpolnitev plana in 
še bolj razmahnilo ustvarjalno pobudo delovnih ljudi.

V teh razpravah se bodo ponekod pojavile tudi partikularistične 
težnje ločenega gledanja na svoje podjetje in prizadevanje, da bi se 
zmanjšale obveznosti do družbene celote. Razumljivo je, da so lahko 
v predlogu plana določene napake pri določanju obveznosti posamez
nega podjetja, na katere je treba opozoriti. Toda sindikalne organizacije 
morajo imeti v teh razpravah stalno pred očmi koristi celote, koristi 
naše socialistične skupnosti. Te koristi pa terjajo, da se mora v okviru 
vse države ustvariti pričakovana vsota akumulacije in skladov, saj 
brez tega ne moremo ustvariti tistega, kar je temeljno v naši socia
listični graditvi. Ne smemo dovoliti, da bi se v nekem delovnem ko
lektivu izmaličila borba za rentabilnost podjetja v prikrivanje notra
njih rezerv ali dviganje cen čez sedanjo raven. Predlog družbenega 
plana temelji na sedanji ravni cen in sleherna kršitev le-te bi odprla 
vrata motnjam v našem gospodarskem življenju, kar bi škodovalo i 
delovnim množicam i nadaljnjemu razvoju naše socialistične skupnosti. 
Prav tako je tudi s poskusi prikrivanja notranjih rezerv. Zato se mo
rajo sindikalne organizacije aktivno upreti vsem špekuiantskim težnjam, 
do katerih bi utegnilo priti v nekaterih podjetjih, in se zavzemati za 
realno in pravilno planiranje, se pravi: usmeritev ne na znižanje 
stopnje akumulacije in skladov (četudi se bo morda v okviru nekega 
podjetja pokazalo to znižanje kot nujno, na drugi strani pa se bodo od
krile možnosti povečanja), marveč na varčevanje s surovinami, pomož
nim materialom, za pravilno izrabo delovne sile in podobno. — če se 
bo boj za vsestransko varčevanje dosledno izvedel in bodo v njem 
dejavno sodelovali vsi delovni ljudje, nam bo uspelo ne le izpolniti 
po planu zamišljene naloge in obveznosti do skupnosti, marveč jih tudi 
znatno preseči, da bomo vedno bolj zmanjševali proizvodne stroške, 
razširili obseg proizvodnje, kakovost in njeno raznovrstnost. To pa je 
tudi gledati na stvar s širšega, občedružbenega stališča, to pa pomeni, da 
množic.

V boju za rentabilnost se bo pokazalo med drugim tudi to, da Je 
v mnogih podjetjih preveč delovne sile, kar dokazuje že dosedanja 
praksa v nekaterih podjetjih. Pri tem vprašanju se že sedaj kažejo 
nekatere slabosti in poskusi kršitve zakona, n. pr. odpuščanje mater 
porodnic, roditeljev z več otroki, žena in telesno šibkejših. Pri teh 
vprašanjih morajo sindikalne organizacije odločno nastopiti proti sle
herni kršitvi zakona in socialističnih človečanskih načel, ki so značilna 
za naše družbeno življenje. Dokazati morajo, da v resnici varujejo 
delovne ljudi pred slehernim morebitnim maličenjem zakona in pred 
stihijo sebičnih partikularističnih koristi. Sindikalne organizacije morajo 
tudi gledati na stvar s širšega občedružbenega stališča, to pa pomeni, da 
morajo pri premeščanju presežka delovne sile upoštevati predvsem 
tiste, ki po svojem zdravstvenem in družinskem položaju lahko odidejo 
na delo tjakaj, kjer se čuti pomanjkanje delovne sile. S tem rešujemo 
hkrati dve za skupnost koristni nalogi ob spoštovanju zakonitih pravic 
slehernega delovnega človeka in ob socialističnih človečanskih načelih.

Potemtakem morajo sindikalne organizacije brž ko mogoče zavzeti 
svoje mesto v razpravi o družbenem planu in pri tem kar najbolj široko 
razviti svojo organizatorsko in vzgojno dejavnost. Pravilno vodstvo, 
dobro organiziranje in usmerjanje pri reševanju te naloge bo pomenilo 
hkrati tudi velik uspeh v naši borbi za ekonomsko in politično vzgajanje 
najširših plasti delovnih množic naše države.

Sekretariat Centralnega sveta Zveze sindikatov Jugoslavije J
DELAVCJ V ZAPADNI NEMČIJI ZAHTEVAJO PRAVICO 

SODELOVANJA V GOSPODARSTVU
Strokovne zveze v Zapadni Nemčiji 

zahtevajo od vlade in delodajalcev, naj 
ustanovijo Federalni gospodarski svet, 
v katerem bi imeli delavci polovico 
zastopnikov. Prav tako so predlagali, 
naj se ustanovijo krajevni in gospodar
ski sveti v industrijskih središčih.

S tem predlogom se sicer vlada in 
delodajalci strinjajo, vendar pa sodijo, 
da bi v gospodarskem svetu morali 
biti zastopniki poklicnih skupin in sku
pin drugega prebivalstva. Voditelji 
strokovnih zvez so proti vključitvi teh 
skupin v gospodarski svet, ker bi to 
lahko omajalo moč in vpliv delavskih

PREDSEDNIK BRAZILSKE REPU
BLIKE RAZBIL STAVKO 

Piloti in mehaniki letalskih družb v 
Braziliji so sklicali splošno stavko, ker 
jim delodajalci niso hoteli zvišati plač. 
Takoj po oklicu stavke so vsa letala 
na mestu obstala. Predsednik brazilske 
republike Vardas je takoj po pričetku 
stavke podpisal dekret, s katerim je 
proglasil stavkajoče pilote in mehanike 
za vojake letalstva. S tem dekretom je 
razbil stavko. Stavkajoči letalci in 
mehaniki so se morali takoj vrniti na 
delo. 1

organizacij. Izvršilni odbor Zveze stro
kovnih delavcev je odpoklical vse svoje 
zastopnike iz vladnih odborov, ki re
šujejo ekonomska vprašanja, vprašanja 
cen in mezd ter notranjo in zunanjo 
trgovino.

Zastopniki delavskih organizacij v 
Zapadni Nemčiji zahtevajo od vlade 
tudi revizijo programa socialne zašči
te, zvišanje podpor brezposelnih ter da 
parlament čimprej sprejme potrebne 
zakonske osnutke.

BREZPOSELNOST AVTOMOBILSKIH 
DELAVCEV V ZDA

Brezposelnost, ki je v ZDA vedno 
večja, je najbolj prizadela delavce av
tomobilske industrije. Zaradi povečanja 
obrambnih naročil so tovarne avtomo
bilov preuredile svoje obrate za ob
rambno proizvodnjo in zmanjšale pro
izvodnjo avtomobilov. Zaradi tega je 
odpuščenih mnogo delavcev ter domne

vajo, da se bo v tem letu povečala 
brezposelnost za 50%.

Med brezposelnimi avtomobilskimi 
delavci je največ članov sindikalne 
organizacije CIO. CIO je zaradi resno
sti položaja sklicala konferenco vseh 
svojih krajevnih zvez, na kateri bodo 
razpravljali o vprašanju brezposelnosti.

Protiljudske duhovnike je treba 
strogo kaznovati

V nedeljo je bil občni zbor sindikal
ne podružnice tovarne emajlirane po
sode v Celju. Sindikalni odborniki so se 
na občni zbor dobro pripravili. Dobra 
pa je bila tudi razprava po poročilih. 
Starejši delavci in delavke so opozar
jali na to, da mladina včasih premalo 
varčuje z materialom. Sklenili so, da 
bodo morali s tem prenehati.

Ob zaključku občnega zbora so po
slali resolucijo, v kateri zahtevajo, da 
je treba nekatere protiljudske duhov
nike in njihove prirepnike, ki pod raz
nimi krinkami razbijajo našo enotnost, 
najostreje obsoditi za njihovo proti- 
ljudsko delo.



Preprečujmo obratne nezgode
SAJ NE GRE SAMO ZA VELIKE GOSPODARSKE KORISTI, KI JIH PRINAŠA DOBRA ZAŠČITA, AMPAK

GRE ZA ŽIVLJENJE, ZDRAVJE, TELESNO IN DUŠEVNO POLNO VREDNOST DELAVCEV
Delavsko opravljanje je za naše narodno 

gospodarstvo velikega pomena. Predvsem je 
pomembno zato, ker je to že neposredno 
začetek novih, pravih socialističnih proiz
vodnih odnosov. Saj vendar neposredno 
delavci, ki s svojini delom pripravljajo do
brine, pričenjajo tudi odločati o tem, kako 
se s temi dobrinami gospodari. Toda ne 
gre samo za to! Delavsko upravljanje bo 
v našem narodnem gospodarstvu zagotovilo 
tudi še, da se tyodo uveljavila najnapred
nejša načela materialne proizvodnje, člo
veška in socialna načela pri nadaljevanju 
In porabi dobrin in podobno. To so ne
dvomno velike in pomembne družbene na
loge, ki jih bodo morali izpolniti organi 
delavskega upravljanja.

Med množico teh vprašanj sodi tudi skrb 
za tehnično zaščito delavcev. Pri tem se
veda ne gre samo za neposredni gospodar
ski pomen dobre in skrbne tehnične zaščite 
delavcev, ampak je to predvsem človeško, 
družbeno vprašanje, ker gre tu za življenje, 
za zdravje, za telesno In duševno polno- 
vrednost delovnih ljudi.

NASA DOMOVINA POSVEČA 
OBILO SKRBI IN POZORNOSTI 

TEHNIČNI ZAŠČITI

Gospodarska vodstva so na primer služ
beno odgovorna za tehnično varnost delav
cev. Malomarno ali brezobzirno izvrševanje 
te dolžnosti je po zakonu kaznivo, ker 
povzroča nezgode in nesreče, ki zahtevajo 
življenje ali pa zdravje delavcev. Sedaj je 
nemogoče vnaprej preprečiti vsako nezgodo 
pri delu, ker na to vpliva nešteto vzrokov 
izrazito tehničnega Izvora ln v veliki meri 
tudi površnost, nepravilnost delavcev sa
mih. Zato, ker se nezgode ne morejo v 
celoti preprečit!, tudi naša socialnozaščitna 
zakonodaja predvideva potrebno zdravstve
no službo v podjetjih in pri nag obstaja 
eden najnaprednejših sistemov nezgodnega 
zavarovanja, ki ga uživa delavec avtoma
tično. Toda vse to seveda ni dovolj, da bi 
se nezgode pri delu omejile na najnižjo 
mero. Zato je potrebno neprestano lzbojj- 
ševanje zaščitnih sredstev ln naprav v pod
jetjih. neprestano poučevanje delavcev, da 
bodo čimbolj vešči svojega dela In da bodo 
pri delu čim pazljivejši.

V sistemu upravljanja s podjetjem je 
nedvomno velikega pomena tudi tehnična 
zaščita delavcev. Predvsem vestno in člo
vekoljubno so dolžni Izpolnjevati te naloge 
delavski sveti, saj je pravilno, da od njih 
pričakujemo v danih gospodarskih možno
stih najbolj neumorno skrbi za zaščito de
lavcev. Sindikalne organizacije pa so seveda 
poklicane, da neprestano opozarjajo na po
manjkljivo tehnično zaščito vodstva pod
jetja, delavce pa na pojave malomarnosti, 
brezbrižnosti, ki so tudi pogosto izvor 
nesreč.

Poglejmo sl, kaj nam povedo številke o 
obratnih nezgodah, da bomo laže precenili, 
kako važno je to vprašanje.

Če pregledujemo obstoječe podatke o ne- i 
zgodah, vidimo, da je pregled o nezgodah to- ! 
čen v primerih, ko je nezgoda terjala smrt
nih žrtev. Manj vestno pa so zbrani podatki 
o lažjih obratnih nezgodah. To po svoje že 
govori o površnosti, če ne celo o malomarno
sti za to odgovornih organov, predvsem v 
gospodarskih podjetjih. Poglejmo sl nekatere 
podatke k tej trditvi! V prvem polletju 1951 
je bilo pri Higienskem zavodu po posamez
nih zdravniških listih prijavljenih 16.522 ne
zgodnih primerov, vtem ko so jih delavski 
inšpektorji prijavili le 5168, organi socialnega 
zavarovanja pa 10.458. Iz teh podatkov je 
razvidno, da so delavski inšpektorji, ki bi 
morali imeti pregled nad vsako, tudi naj
manjšo obratno nezgodo, prijavili od de
janskih 16.522 obratnih negod le 31.22*/* pri
merov. V posameznih okrajih Imajo različen 
pregled nad nezgodami. Delavski inšpektorji 
v idrijskem In ljutomerskem okraju najbolj 
vestno vrše svojo nalogo, saj so Iz Idrije 
od vseh tamošnjlh nezgod prijavili 71.64'/*, 
iz Ljutomera pa 72.97'/» primerov. Dobro po
lovico vseh obratnih nezgod na svojem po
dročju so prijavili tudi delavski Inšpektorji 
iz Slovenjega Gradca, Jesenic, Trbovelj in 
Lendave, ostali pa seveda to vrše manj 
vestno in jih je treba zato pograjati. Med 
najslabšimi so v Poljčanah (36%), Trebnjem 
(5.6%). Tolminu (9.8%), Murski Soboti
(11.1%). Šoštanju (11.2%) in Sežani (11.4%).

ŠTEVILO NEZGOD V ZAD
NJIH DVEH LETIH PADA

V letih 1947 do 1949 je število obratnih 
nezgod naraščalo, v letu 1950 pa je bilo za 
228 primerov nižje od leta 1947, vtem ko je 
lansko leto padlo za 1941 primerov izpod , 
števila v letu 1947. Ta povprečna ugotovitev 
pa seveda še ne opravičuje, da ne bi o tem 
resno razpravljali ter Iskali načinov, kako 
bi število obratnih nezgod čimbolj znižali. 
Največ nesreč je po podatkih še vedno po
vzročila neprevidnost (53.3'/*). Samo 6.5'/* vseh \ 
nezgod pa je nastalo zaradi pomanjkljivih 
ali slabih zaščitnih ter varnostnih naprav. 
Zelo visok odstotek (30.8'/*) pa odpade na 
nezgode, ki so nastale iz različnih vzrokov, 
to se pravi, da vzrok ni ugotovljen. To je 
tudi slabost v delu Inšpektorjev. Največ ne
sreč se je primerilo sorazmerno še vedno v 
rudarstvu. V odstotkih pa je bilo največ pri
merov nezgod v metalurgiji, kjer je bilo

20'/* vseh primerov delovnih nezgod, potem 
pa se vrste premogovna industrija z 19.5'/*, 
Industrija nafte z 8.8'/*, Industrija gume z 5.5'/* in ostale.

Seveda pa pomenijo obratne nezgode tudi 
gospodarsko obremenitev našega narodnega 
gospodarstva. Kako se nam to vprašanje po
kaže s te strani?

V LETU 1950 SMO ZARADI 
NEZGOD IZGUBILI OKROG 

432.000 DELOVNIH DNI

Po statistiki Uprave za socialno zavaro
vanje je bilo v letu 1959 vseh 25.536 obratnih 
nezgod. Te nezgode so povzročile v narod
nem gospodarstvu 431.388 izgubljenih delov
nih dni. Uprava za socialno zavarovanje je 
morala vsem ponesrečencem oziroma njiho
vim svojcem izplačati iz naslova hranarine. 
odpravnine, začasne in stalne rente ter Inva
lidnine 141,348.776 dinarjev. To pa je samo 
ena stran. Če k temu prištejemo še škodo, 
ki jo je utrpelo naše gospodarstvo nepo
sredno zaradi nezgod (računamo vrednost 
vsakega izgubljenega delovnega dne po 400 
dinarjev), predstavlja ta škoda nadaljnjih 
172,555.200 dinarjev, Izgubljeni zaslužek pri 
431.388 delovnih dneh pa škodo 62,551.260 din. 
Celotna škoda za naše gospodarstvo je torej 
za teh 25.596 nezgodnih primerov znašala sa
mo v letu 1950 376,455.236 dinarjev. Iz leta v 
leto bi se seveda to neprimerno večalo.

PAZI PRI DELU NASE IN NA 
SVOJE TOVARIŠE

Na koncu sl poglejmo še nekaj primerov 
obratnih nezgod. V rudniku Laško je v za
četku novembra zaradi premajhne pazljivosti 
sodelavca postal žrtev obratne nezgode An
ton Ulaga. Nesreča je nastala zaradi tega, 
ker je kopaškl pomočnik Stanko Zdovc pri
pel na vrv 5 praznih lesnih vozičkov, ki so 
jih hoteli potegniti na vrh upadulka, pri 
tem pa na zadnji voziček ni obesil lovilnega 
mačka, ki bi zadržal vozičke, če bi hoteli iz 
kakršnega koli razloga zdrčati nazaj. In te
daj se je prav to primerilo. Vozički so se 
odpeli z vrvi in zdrveli po upadniku navzdol 
ter zadeli Ulago, ki je dobil od udarca smrt
ne poškodbe.

Podoben primer premajhne odgovornosti 
do delovnih tovarišev je tndl v kolektivni 
nezgodi gradbenega podjetja GRADIS v Gu- 
štanju, kjer so v začetku oktobra začeli 
rušiti stavbo guštanjske železarne. Delo 
je bilo zaupano Bogomirju Zaletlngerju, ki 
je z delom začel, ni pa ga nadziral, ampak 
ga ie prepustil le samim delavcem Prvi dan 
je šlo delo v redu Izpod rok, naslednjega dne 
pa so delavci, ker Zaletingerja ni bilo na 
delo, sami začeli z delom. 3 delavci so šli 
na vrh stavbe, 6 pa jih je bilo v sobah pr
vega nadstropja, kjer so hoteli odstraniti 
tla. Kmalu po začetku dela pa se je zrušil 
strop prvega nadstropja ln padel na 6 de
lavcev, ki so delali spodaj, trije so bili huje, 
trije pa laže poškodovani.

Bolj ko smo pazljivi in skrbni pri delu, bolj smo tudi varni pred nezgodami, — 
Na sliki — prva pomoč ponesrečencu v ambulanti Tovarne avtomobilov

v Mariboru

VSAKA SMRTNA NEZGODA 
NAS OROPA ZA NAJDRAGO
CENEJŠE — ZA DELOVNEGA 

ČLOVEKA

Največ smrtnih nesreč so, po razpoložlji
vih podatkih, doživeli delavci v starosti od 
25 do 45 let. še en račun, ki nam pove, 
kakšno gospodarsko škodo sploh pomeni 
smrtna nesreča, razen tega. da smo Izgubili 
najdragocenejše — človeka. Vsak delavec v 
enem leta opravi 300 delovnih dni, v 20 letih 
pa, če se obvaruje pred nezgodo, opravi 6000 
delovnih dni. Vrednost njegovega dela. celot
nega torej (računajoč vsak delovni dan po 
500 dinarjev) predstavlja 3 milijone dinar
jev. če k temu prištejemo, da je skoro vsak 
od ponesrečencev v omenjenih letih že po
ročen ln Ima tndl po enega ali dva otroka, 
gre lz sredstev socialnega zavarovanja nje
govim svojcem mesečno vsaj po 3000 dinar
jev ali letno 36.000 dinarjev, kar v petih 
letih predstavlja znesek 540.000 dinarjev. 
Vsaka smrtna nesreča predstavlja torej za 
naše gospodarstvo škodo, ki jo z računom 
lahko ocenimo na najmanj 3,540.000 din.

Poglejmo sl sedaj še, v kakšnih vrstah 
delavcev se pojavljajo obratne nezgode naj
bolj pogosto! Največji odstotek nezgod je 
ugotovljenih med nekvalificiranimi delavci 
(46.5V,), med kvalificiranimi nekaj manj 
(33.8*/i), med priučenim! pa le 13.2’/i. Običaj
ne poškodbe, ki nastajajo z udarcem ali stro
jem, n rezi ln opekline so v glavnem na 
rokah (40*/i), na poškodbe nog pa odpade 
okrog 27.3V, vseh nesreč. Velik del nesreč 
nastane zaradi nepazljivosti samih delavcev 
ln bi se to število nedvomno lahko znižalo, 
če bi delavci sami bili pri delu bolj paz
ljivi ln če bi bili poučeni, kako naj se rav
najo, da bi se obvarovali pred nezgodami. 
Seveda pa bi bilo napačno, taki primeri pa 
so tudi ponekod, da vso krivdo za obratne 
nezgode vale Ie na delavce, kajti v mnogih 
primerih so tudi slabo zavarovana delovna 
mesta ter ne dovolj zavarovane strojne na
prave vzrok obratnim nezgodam.

Tudi primer smrtne nezgode GRADIS 
na Vuzenici kaže, da sta postala žrtev ne
zgode Karel Zupančič ln Ivan Zidar zgolj 
zaradi neprevidnosti ostalih tovarišev, ki so 
delali na tem področju, ker ju niso opozo
rili na nevarnost. Skupina delavcev, ki je 
delala na vrhu previsa, je odkopavala neko 
skalo. V trenutku, ko je eden Izmed njih 
hotel dvignit! večji kamen, pa se je skala 
odtrgala ln zgrmela navzdol ter spodaj pod 
previsom ubila Ivana Zidarja ln Karla Zu
pančiča.

Na hldrocentrali Vuzenica se je ponesre
čil celo 15-lefnl Josip Malek, ki je bil do
deljen za pomoč pri vezanjn opažev. Ker pa 
je bil oder, na katerem je Malek delal, sla
bo zavarovan in na dan poškodbe celo mo
ker, je Malekn spodrsnilo ln je padel 6 m 
globoko v betonsko žrelo tnrblne ter obležal 
nezavesten. Čeprav je nezgode delno kriv 
ponesrečenec, vendar je treba vedeti, da je 
bil ponesrečenec star le 15 let ln da ni imel 
dovolj Izkušenj pri delu. Soodgovornost za 
to nesrečo torej nosi tndl uprava podjetja 
ali vsaj njeno nadzorno osebje, ki bi moralo 
zaupati takega mladoletnika starejšim Izku
šenim delavcem, predvsem pa razporediti ga 
na njegovi starosti primernem delovnem 
mestu.

Naravnost zagonetna, prav tako za
radi neprevidnosti, je tudi obratna nezgoda, 
ki se je pripetila sredi novembra Angeli Lo
garjevi. Ponesrečenka je bila zaposlena kot 
strežaj mlina v drobilca ln, čeprav .ie bila 
njena naloga, da odbira trske In premog na 
rešetu, da se ta ne bi mešal med material, 
namenjen za drobljenje v valjčnem mlinu, 
za kar je imela pri sebi posebno železno pa
lico, s katero bi to delo opravljala, se ji je 
primerilo, da je z levo roko zašla v ozko 
ustje drobilca, ki jo je z vso močjo po
tegnil vse do pasu v drobilec.

te teh nekaj primerov poleg naltetlh dru
gih tem enakih kaže, da nastajajo obratne 
nezgode velikokrat zaradi lastne neprevid
nosti. marsikdaj povzroči nesrečo sodela
vec, ki ne skrbi dovolj za varnost drugih 
sodelavcev ter jih zaradi lahkomiselnosti ali 
premajhne odgovornosti Izpostavlja nesreči, 
deloma pa so obratnim nezgodam krive tudi 
slabe varnostne naprave, za katere bi moralo 
podjetje poskrbeti, pa jih je opuščalo. I

Delo |im ponufafo, 
po ga ne sprejmefo!
Imam prijateljico, ki je hudo »raz

očarana«. Oni dan sem jo srečal. »Ti, 
ki imaš zveze,« je zagostolela, »pre
skrbi mi službo, brezposelna sem že 
dva meseca.« »Kako, brezposelna?« 
sem se začudil. »Veš, nekdo me je 
menda dobil na piko. Pri zadnji reor
ganizaciji sem izpadla. To je nesramno, 
skrajno nesramno, saj veš, da sem 
dobra uradniška moč. Imam šole, znam 
pisati na stroj...« Naštevanja vrlin ni 
bilo konca. Spomnil sem se njenega 
pisanja in dela, ko sem po službenih 
opravkih prihajal v pisarno, kjer je 
bila zaposlena. Počasi ji je šlo delo 
izpod rok in vem, da so jo mnogokrat 
grajali, ker je bila površna.

Vendar sem ji svetoval, naj se obrne 
na upravo za delovno silo, da ji bodo 
tam našli primerno delo. Toda glej, ona 
se je zelo razhudila. »Tam, tam so 
nesramni,« je z užaljenim glasom de
jala. »Pomisli, predlagali so mi, naj 
grem na deželo, tja nekam na Štajer
sko ali Dolenjsko, na kmete, bogu za 
hrbtom. Ali si lahko misliš? Tam da 
jim manjka uradnic, hm! Kar sami naj 
gredo tja gor. Mar sem jaz zato ho
dila v šolo, da bom šla sedaj nekam 
v hribe?«

Seveda tudi ono o njenem šolanju 
ni prav rožnato. Ima dva razreda gim
nazije. Kasneje je dve leti zapovrstjo 
brez uspeha poskušala v 3. razredu 
večerne gimnazije.

Kaj bi ji lahko še pametnega sve
toval? Nič. Razšla sva se. Ob slovesu 
pa je vroče vzdihnila: »Oh, da bi že 
vendar bil tisti novi finančni sistem, 
in bi dobila vsaj % plače kot .brez
poselna'«.

Pot me je zanesla na upravo za de
lovno silo ljubljanskega mestnega od
bora. Tudi tam so mi potožili, da je 
veliko in preveč takšnih »prijateljic«. 
Tole so mi povedali. V novembru je 
bilo prijavljenih 97 uradnic, ki so 
iskale novo zaposlitev. Tri četrt od teh 
je imelo le nižješolsko izobrazbo. Lahko 
hi se preusmerile v kakšen drug poklic. 
Toda to jim ni bilo mar. Uprava za 
delovno silo je dobila sporočilo iz No
vega mesta, iz Domžal, Pšate, Rajhen- 
burga in menda še tudi iz drugih kra

jev, da v tamkajšnjih podjetijh potre
bujejo uradnic. 43 od teh »brezposelnih« 
so poklicali in jim povedali za te služ
be. Pri podjetjih bodo imele tudi sta
novanje in hrano. Od 43 »brezposelnih« 
so bile menda brezposelne le 3. 3 to
varišice so se namreč odločile in odšle 
v Novo mesto. Ena od teh je zaposlena 
pri »Pionirju«. Upravniku se je pred 
dnevi prav lepo zahvalila, da ji je 
preskrbel tako dobro službeno mesto. 
Vsi ostali pa so imeli polno izgovorov. 
Nekaj deklet si je želelo, da bi odšle 
v kakšna letovišča za blagajničarke, 
druge so rekle, da bodo rajši hodile 
še v kakšen večerni tečaj v Ljubljani, 
samo ven na deželo ne, ne za nobeno 
ceno.

In prav naše podeželje že sedaj 
potrebuje, še bolj pa bo vnaprej potre
bovalo uradnikov. Sem in tja bo tudi 
kakšna zadruga potrebovala dobrega 
knjigovodjo ali nekoga, ki jim bo ure
jal njihove pisarniške papirje.

Od 65 nekvalificiranih žena, ki so 
bile prijavljene, nobena ni hotela oditi 
za 1 gospodinjsko pomočnico, čeprav so 
jim na upravi za delovno silo nudili 
ugodna mesta. Med »brezposelnimi« je 
še sedaj 6 kuharic. Uprava jim je pre
skrbela službena mesta pri družinah, 
kjer sta zaposlena mož in žena. Po
nudbe so odklonile in so še sedaj brez 
službe. Pravijo, da bi rajše odšle ne
kam v menzo, kjer je dela le za 8 ur. 
Med temi, ki se jim ne ljubi na pode
želje, je tudi nek tekstilni mojster. 
Odšel naj bi v Sežano, toda tudi nje
mu se ne ljubi iz mesta.

Na upravi za delovno silo seveda 
upoštevajo, v kakšnih razmerah nekdo 
živi in ne silijo tega, ki ima družino, 
da bi se selil kam daleč. Toda ti, ki 
so samski, bi se res lahko odločili za 
to, da sprejmejo službo tudi kje drugje 
v drugem kraju. Odveč je torej tar
nanje, da je »brezposelna«. Ne. Še po
trebujemo in še bolj bomo potrebovali 
poštenih delovnih ljudi. Hudo pa so se 
zmotili tisti, ki mislijo, da jih bo drža
va za njihovo »brezposelnost«, ker 
nočejo sprejeti službe tam, kjer jim io 
nekdo ponudi, kdaj koli podpirata.

Peter

SOCIALNO ZAVAROVANJE VOZNIKOV
V sporazumu z Ministrstvom za de

lo LRS, glavno direkcijo lesne indu
strije ter po pristanku Sveta za ljudsko 
zdravstvo in socialno politiko FLRJ je 
Svet za socialno skrbstvo poslal upra
vam za socialno zavarovanje okrožnico, 
na podlagi katere je potrebno voznike 
lesa socialno zavarovati. Toda socialno 
zavarovanje se prizna le tistemu voz
niku, ki sklene delovno pogodbo vsaj 
za 3 mesece, ki opravlja vožnjo osebno 
in ki prevozi v vsakem mesecu koli
čino lesa, ki ustreza 208 uram rednega 
delovnega časa. Vsak voznik pa mora 
skleniti pismeno delovno pogodbo.

Toda čeprav je bila ta okrožnica od
poslana, velika večina voznikov še ni 
socialno zavarovana. Glavna direkcija 
lesne industrije je po dveh mesecih 
spremenila mišljenje ter predlaga Sve
tu za socialno skrbstvo, da se vozniki 
ne zavarujejo. Tudi lesno industrijsko 
podjetje Bled se strinja s tem predlo
gom Glavne direkcije lesne industrije. 
Lesno industrijsko podjetje Kočevje pa 
je svoje voznike zavarovalo, poleg tega 
pa predlaga, da bi dobili še otroške 
doklade in bone. Pravico do otroških 
doklad in bonov imajo le oni vozniki, 
ki zaslužijo mesečno manj od 2000 din 
na člana družine. Toda pri skupnem 
zaslužku je treba odšteti dejanske stro
ške, ki jih ima voznik s konji in tako 
dobimo le malo voznikov, katerih do
hodki so večji od 2000 dinarjev na čla-

I na njihove družine. Tega pa Ministr- 
| stvo za finance ni upoštevalo.

Republiški sindikalni svet lesnih 
delavcev je mišljenja, da bi bilo po
trebno čimprej rešiti ta vprašanja, voz
nike, ki jih po določbah lahko soci
alno zavarujemo, pa zavarovati ter ure
diti glede otroških doklad in bonov.

V SKUPINAH JE PRI NJIH 
NAJBOLJ ŽIVAHNO ORGANI

ZACIJSKO DELO
Odborniki in člani sindikalne po

družnice hotela »Slon« v Ljubljani so 
se pripravljali na občni zbor kar dober 
mesec. V vseh sindikalnih skupinah so 
razpravljali o poročilu, ki ga je za obč
ni zbor pripravil izvršbi odbor. Poro
čilo so na sestankih še dopolnjevali, 
zato je bilo tudi precej obširno. V njem 
so bili našteti številni uspehi, pozabili 
pa so tudi pograjati svoje slabosti. Pra
vijo, da je bilo težišče njihovega dela 
v skupinah, kjer je organizacija najbolj 
zaživela.

Izgubljene sindikalne knjižice
Svoji sindikalni knjižici sta izgubila in 

ju- proglašata za neveljavni: AndoUek An
ton, številka sindikalne knjižice 1221479, in 
Potok Anica, članica sindikata prosvetnih 
delavcev iz Ljubljane.

Ali si že izpolni! dolžnost do svojega lista?
Poravnaj naročnino in opozori tudi tovariša, naj stori isto! 
Koliko novih naročnikov si pridobil?

Slovensko ljudstvo je Imelo v najbolj 
kritični dobi svoje narodne zgodovine oprav- 
ka z mnogimi sovražniki. Na našo domo
vino so navalili fašisti s severa in juga. 
Narodu je zagrozila neposredna smrtna ne
varnost. Ostaia je samo dvojna izbira: ali 
mirno gledati uničevanje Slovencev kot na
roda — ali pa se temu sovražnemu namenu 
upreti z vsemi silami ter na ta način re
šiti narodu čast in obstoj.

Do takrat vladajoče sile so pred sovraž
nikom takoj kapitulirale ter se mu udinjale 
v službo. Na čelo zasužnjenega ljudstva je 
stopila avantgarda delavskega razreda, Ko
munistična partija, ki ga je povedla v nelz- 
p rosno borbo proti vsem sovražnikom* Una- 
stva. Obenem z globokim razočaranjem, ki 
ga je doživelo ljudstvo nad gnilobo stare 
propadle države, vojske ln vladajočih pla
sti. se je porodilo obenem zaupanje v lastne 
sile ter volja po koreniti spremembi druž
benega reda. Delovno ljudstvo je šlo v osvo
bodilno borbo s trdnim namenom, da nik
dar več ne dovoli priti na oblast starim za
tiralcem ljudstva. Takoj na. početkn osvo
bodilne borbe je ljudstvu stopila pred oči 
vizija bodoče svobodne domovine, osvobojene 
ne le zunanjih sovražnikov, ampak tudi 
starih izkoriščevalcev. Za korumpirano. ka
pitalistično ln zatiralsko Jugoslavijo nihče 
ne bi bil pripravljen doprinesti takšne 
žrtve, kakršne je zahtevala od našega ljud
stva osvobodilna borba.

Ob začetku osvobodilne borbe so vsi za
vedni ljudje pričakovali, da se bodo vsi 
sloji pridružili skupni borbi, čeprav jih je 
preteklost razdvajala na razne politične ta 
bore. Če kaj. je morala velika stvar na
rodne osvoboditve združiti vse slovenske 
ljudi v enotnem stremljenju. Osvobodilna 
fronta je pozvala k sodelovanju vse ljudi 
ne glede na stranke. Povabilo je odklonila 
samo tistim pokvarjenim politikom, ki so z 
vsega početka začeli sodelovati s fašističnim 
okupatorjem. Obrnila se je tudi do duhov
ščine, ne le do nižje, ampak tudi do naj

Premagani sovražnik še vedno rovari
višjih cerkvenih predstavnikov v Sloveniji, 
prav tako pa je že zelo zgodaj o položaju 
v Sloveniji obvestila tudi Vatikan.

Fronta sl ni delala utvar o tem, da bi 
množico duhovnikov pridobila za aktivno so 
delovanje v borbi, pač pa jih je hotela pri
praviti vsaj do tega, da bi ostali nevtralni, 
da se ne bi povezovali s fašisti ter domači
mi organizatorji narodnega izdajstva. Vsi ti 
številni napori Osvobodilne fronte so ostali 
v glavnem brezuspešni. Mnogo poprej, pre
den so začeli padati ovaduhi in organiza
torji izdaje, so začela prihajati lz cerkvenih 
središč na podeželje navodila za pripravo 
protlnarodne borbe. Najmočnejše oporišče 
bodočega nastopa bele garde so bile orga 
nlzaclje Katoliške akcije, ki se je na zunaj 
sicer prikazovala kot popolnoma verska 
organizacija z zgolj verskimi smotri, v res
nici pa je bila najnevarnejša in najbolj 
zakonspirirana mreža klerofašlstlčne reakci
je. Klerofašisti so se že pred vojno priprav
ljali na obračun s progresivnimi ljudskimi 
silami. V ta namen so poleg Katoliške akcije 
osnovali tudi svoje Fantovske odseke kot 
bodoče vojaške oddelke za borbo proti del. 
razredu ln vsem revolucionarnim pojavom, 
katere so slutili v bližnji prihodnosti. Iste 
mu cilju so služile tudi ostale katoliške or 
ganlzacije, vse od verskih kongregacij mimo 
študentovskih, borbenih skupin pa do moč
nih gospodarskih in kapitalističnih orga
nizmov, ki so bili brez kakršnihkoli Ideolo
ških pomislekov povezani z ostalimi kapi
talističnimi skupinami. Stari reakcionarni 
svet se je zaradi obrambe skupnih interesov 
najože medsebojno povezoval ln priprav
ljal na odločilno borbo, ki jo je že videl 
na obzorju.

Okupacija je bivše oblastnike začasno 
vrgla s sedla oblast. Najvažnejše > je zdaj
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zanje bilo, kako srečno prebroditi dobo oku
pacije, kako ohraniti svoje gospodarske in 
ideološke pozicije in na kraju, naj bi bil 
izid vojne kakršen koli že, znova zavladati 
in nadaljevati tam, kjer so spomladi 1941 
nehali- Na to svojo vlogo so se dobro pri
pravili: en del oblastnikov je pravočasno 
krenil v tujino, da bi našo reakcijo zastopal 
pri zaveznikih, kar bi utegnilo koristiti v 
primero. Če bi bila Nemčija poražena, večina 
pa je ostala doma ter se takoj hlapčevsko 
ponudila fašističnemu okupatorju. Italijan
ski fašisti so bili njihovih uslug veseli, med
tem ko nacisti v svojem zmagoslavju pri nas 
niso potrebovali v začetku nikaklh domačih 
hlapcev.

Tako bi bilo za našo reakcijo lepo vse v 
redu, če ne bi nepričakovano nastopil nov 
činitelj, Osvobodilna fronta. Dokler je bilo 
videti, da bodo okupatorji kos nastopajoče
mu osvobodilnemu gibanju, reakclnarjev ta 
novi pojav še ni začel skrbeti. Veselili so 
se celo, da bodo okupatorji namesto njih 
opravili krvavi posel masakriranja vseh re 
volncionarnih delovnih ljudi. Toda njihovo 
veselje je bilo kratko. Že sredi leta 1941 je 
osvobodilno gibanje zajelo naša mesta ln 
podeželje v takem obsegu, da je za reakcio
narje postajala bodočnost čedalje bolj tem 
na ln negotova. Začeli so se zbirati in raz
burjeno razpravljati o potrebi »samoohrain 
be« pred osvobodilnim gibanjem. Središče 

I vseh teh priprav je takoj spočetka postala 
1 ljubljanska škofija, kamor niso zahajali sa 
| mo klerofašlstični organizatorji, ampak 
» tudi liberalna In vsakovrstna druga reakcija 
i škofu Rožmanu najbližji kaplani so postali 
, prvi organizatorji vohunskih jeder. Škof sam 

pa se je poslužil starega in preizkušenega 
sredstva, ki je dotlej vedno rodilo uspeh: 
mobiliziral je cerkev in duhovščino. Najprej 
je bilo treba psihološko pripraviti vernike 
na boj proti »komunizmu«, to je proti osvo
bodilnemu gibanju. Z veliko reklamo so 
uvajali pobožnost prvih petkov, mobilizi
rali so »prikazni« matere božje nekje v Fn 
timi ter začeli vernikom govoriti o potrebi 
delanja pokore za grehe, ki so baje krivi 
vseh težav, v katere je naš narod zašel.

Ljudi je bilo treba najprej postrašlti s 
peklom in božjo kaznijo, da se ne tzneve 
rijo vodstvu klerofašlstlčne duhovščine. Ko 
bo tako njihova njiva izorana, bo seme Iz
daje zlahka vzklilo. In res so preko svojih 
organizacij, zlasti preko Katoliške akcije 
takoj, že poleti 1941, začeli s pripravami na 
oborožen nastop proti partizanom. Vse to 
so delali pod krinko vere ter hudodelsko 
izkoriščali verska čustva religioznih ljudi.

Vsi poskusi Osvobodilne fronte, da bi 
škofa in duhovščino z lepim odvrnila od 
pogubne poti, so Jbill zastonj. Cerkev se je 
odločila za brezpogojno borbo proti osvobo
dilnemu gibanju, ker je v tem gibanju jasno 
videla zbiranje ljudskih sil za obračun ne 
samo proti okupatorju, ampak tudi proti 
kapitalističnemu Izkoriščanju našega ljnd 
st v a. Uradna cerkev tega ni delala Iz za
slepljenosti. ampak z bistrovidnim računom, 
da je zdaj nastopila zadnja priložnost za re
ševanje kapitalističnih pozicij, s katerimi je 
bila cerkev najože povezana. T<t zadnja 
priložnost pa je bila za reakcijo toliko 
ugodnejša, ker je lahko računala na najkr- 
voločnejšo pomoč fašističnega okupatorja. 
Posvečeni duhovni pastirji, »ki jih je božja 
previdnost postavila med ljudstvo«, kakor se 
je izražal Rožman, so se tako odločili, da 
bodo v naši narodni zgodovini odigrali na.i- 
sramotnejšo družbeno vlogo, da bodo postali 
krvoloki »od boga jim poverjene črede« ter 
avantgarda poginjajoče kapitalistične reak
cije. Verska načela duhovščine pri Izvrše 
vanju te vloge niso prav nič ovirala, ampak 
so vprav ta verska načela do skrajnosti zl- 
korlstili za zapeljevanje vernikov v Izda 
jalsko borbo proti osvobojenju lastnega na
roda.

Uradna cerkev od začetka okupacije ni 
nastopala samo kot organizator narodnega 
izdajstva, ampak je odigrala še drugo vlo
go. Z neprestanimi intervencijami ln priti 
skom. izvršenim preko Vatikana, je pripra
vila italijanske okupatorje k uvajanju če
dalje bolj krvavih represalij proti osvobo
dilnemu gibanju. Rožman in dober del du- j 
hovščine so bili tisti, ki so se jim okupa- j 
tor jeva divjanja, streljanje talcev, Interna

cije in vse nasilje zdele premalo; Rožman 
In duhovščina so bili tisti, ki so odločno 
in celo z grožnjami zahtevali najostrejše 
ukrepe ter očitali fašistom, da so nesposob
ni. napraviti red v Sloveniji. S tem priti
skom. podprtim tndl od strani Vatikana, fio 
dosegli še nova grozodejstva, predvsem pa 
dovoljenje za ustanavljanje bele garde. Zgo
dovinsko je dokazano, da so belo gardo 
skoraj brez izjeme povsod ustanavljali du
hovniki — dokazano pa je tudi, da so tisti 
duhovniki, ki sl niso umazali vesti s sodelo
vanjem pri narodnem izdajstvu, ostali v 
veliki manjšini.

Slovenska reakcija 8 svojo avantgardo, 
cerkvijo, je doživela popoln poraz na boj
nem polju. Zastonj so bili napori farovžev, 
da bi vernike odvrnili od sodelovanja pri 
osvobodilni borbi, zastonj je bila vsa pomoč 
in nasilne mobilizacije Italijanskih In nem
ških okupatorjev, zastonj je bila pomoč iz
dajalcev iz emigracije, zastonj je bilo tudi 
zanašanje na zapadne zaveznike, ki naj M 

j zadnji trenutek reševali izgubljeno stvar 
kapitalistične ln klerikalne reakcije v Slo
veniji. Zgodovinska priložnost je bila Izgub
ljena. Zmagala je ljudska in socialistična 
revolucija.

Najbolj okrvavljeni narodni Izdajalci so 
pobegnili pred srdom lastnega ljudstva v 
tujino. Toda z njimi ni pobegnil duh. ki je 
navdihoval njihovo zločinsko opravilo. Duh 
je ostal še vedno pri nas ter pod pepelom 
životaril dalje.

Zakrknjenih reakcionarjev, ki so do zad
njega vlakenca svojega bitja prežeti z reak
cionarnim duhom, pouk, ki jim ga jv dalo 
zmagovito delovno ljudstvo, ni prepričal o 
tem, da so zanje zamujene že vse prilož
nosti. Vsi ti stari reakcionarji imajo namreč 
posebno lastnost, da v svoji zaslepljenosti 
neprenehoma upajo, da bo nekoč spet na
počil njihov dan. da se bodo nekega dne 
znova lahko maščevali za svoj hudi poraz 

j in znova zasedli svoje nekdanje pozicije. To 
i upanje skrbno negujejo ter izkoristijo sle- 
1 h e rn o, tudi najmanjšo priložnost, da škodu

jejo revoluciji.
Čudno bi bilo, če bi se cerkev, ki je 

pri nas odigrala tako zaničevanja vredno 
zločinsko vlogo v razdobju osvobodilne bor
be. čez noč spremenila, zavrgla svoje stare 
namere ter se brez pomislekov priključila 
delu za srečo ljudstva. Zmagovito ljudstvo



h&smLik krajev
nam pišejo

Razgovor z našimi citate lji, naročniki in dopisniki

Ceirt milijona nas je na Slovenskem 
v delavskih sindikatih

. 0 marsičem se ljudje takole ob novem 
k lu Pogovorimo, zato ne bodi odveč, če to- 
g,at rečemo tudi nekaj besed o naši »Delav- 

* enotnosti«. Ta časopis je naše sindikalno 
* ■allo, glasilo sindikatov Slovenije. To pa 
A majhne st ar, «ot bi Človek na hi- 
flpio0 ™tslil. V Sloveniji nas je združenih v 
j lovskih sindikatih okrog ene četrtine ml- 
n j*® n a delavcev vseh strok in poklicev, fizič
en in umskih. Res močna strokovna delav- 

Aa organizacija so ti naši sindikati, na ka- 
er° je vsak izmed nas lahko upravičeno 

P°»osen. Skoraj ga ni malo večjega kraja 
?a Slovenskem, kjer ne bi bilo Članov sindi- 
fata in ni ga podjetja, v katerem delavci ne 

bili organizirali svojega sindikata. Upra- 
^eno nam nekateri po svetu zavidajo, ker 
llPamo tako strnjeno močno sindikalno orga- 
6,zacijo.
. In mi, četrt milijona v sindikatih organi

ziranih delavcev imamo svoje glasilo, našo 
Uelavsko enotnost«. Zato pa tudi nobenemu 

^anu in odborniku sindikatov ne more biti 
j8eeno, kakšno je to naše glasilo, o čem pi- 
®emo v njem, niti mu ne sme biti vseeno, 
a]i Prihaja to glasilo v njegovo hišo ali ne, 

ne, ali on kaj napiše temu svojemu gla- 
81*u ali ne. Zato pa je potrebno, da se malo 
Pogovorimo o naših dolžnostih do glasila sin- 
o*katov, ki jih imamo prav vsi člani, pred- 
V8em pa še odborniki.

Rekli smo, da imajo naše organizacije 
okrog četrt milijona članov. Ali ste rado- 
^euni, koliko nas je pa sedaj naročenih na 
j?aš list? Niti vsak deseti ne. To pa je soraz
merno zelo, zelo malo. Kaj mislite, ali ne 
Jn bilo prav, če bi vsak član sindikata sma- 
Tral za svojo dolžnost, da naroči glasilo 
fv°je sindikalne organizacije? V vsako de
lavsko hišo bi morala biti odprta vrata »De
lfski enotnosti«. V tem vendar tudi iz
kaza kos pripadnosti organizaciji, kdor na- 
r°ea njeno glasilo.
v Ob teh razmišljanjih pa moramo povedati 
J® to, da imamo še celo nekatere organiza- 
01 j e sindikatov, ki niso naročene na naše 
glasilo in v nekaterih organizacijah celo od
porniki, ki našega lista doslej še niso na- 
f°olll. In take odbornike moramo res pogra
jati. Nekateri taki odborniki takole odgo
varjajo na našo grajo: saj imamo »Delavsko 
Enotnost« naročeno pri podružnici, pri svetu 
JB celo nekateri člani republiških odborov 
tako govore. In to je napaki časopis, ki ga 
lma naročenega organizacija za se, je ven
dar stvar, ki mora biti v društvenih prosto-
rih dostopna vsem članom, ki tja prihajajo, 
ne pa, da jo imajo zaprto v pisalni mizi 
Predsednik, tajnik ali uradnica, da jo nosijo

nikov in ga odpošlje upravi našega lista. 
Možnosti za to je več! V večjih podjetjih bi 
lahko nekdo tudi po delu prodajal posamez
ne Izvode, treba je samo najti človeka, ki 
Ima veselje s tem in ki je potreben nekega 
priložnostnega zaslužka, ker od vsakega pro
danega izvoda dobi določeno nagrado.

Drugo važno vprašanje je poleg naroča
nja redno plačevanje naročnine za časopis. 
Nekdaj so delavci istočasno s članskim pri
spevkom plačevati tudi naročnino za Časopis 
in so smatrali oboje kot sviojo obveznost do 
organizacije. Sedaj toga ni in so ponekje 
zelo velike nerednostl v plačevanju. Uprava 
»Delavske enotnosti« je organizirala v več
jih krajih posebna poverjeništva, na katerih 
se lahko plačuje naročnina priporočljivo pa 
bi bilo, da bi v podjetjih blagajniki sindi
kalnih podružnic imeli spiske naročnikov li
sta, pobirali od njih tudi naročnino in jo 
skupaj odpošiljali upravi lista.

Vsak naročnik bi moral upoštevati, da se 
list vzdržuje Izključno iz naročnine in da z 
neplačevanjem naročnine povzročamo listu 
resne gospodarske težave.

Druga stran lista pa je dopisovanje. De
jali smo, da nas je na Slovenskem okrog če
trt milijona organiziranih v sindikatih. Če 
b! vsak Izmed nas poslal vsaj dva, tri pisma 
letno svojemu glasilu, bi Imeli letno okrog 
en milijon dopisov. To bi bilo obilo nasve
tov, opozoril, želja, pa tudi graje in poduka 
ne bi zmanjkalo. In tega sl želimo! Vsak iz
med nas piše svojim prijateljem ali znancem 
dva, tri pisma letno, zakaj ne bi tega na
pravil še za svoj list, ki mu je nedvomno 
tudi dober prijatelj.

Zakaj tako naglašamo potrebo dopisova
nja? Našo organizacije so pač številčne ln 
z obilico vprašannj se ukvarjamo. Kdo bi 
mogel vse te stvari zajeti in obdelati? Nihče, 
če mu vsi člani ne pomagajo. In prav tako 
kot pišemo dobremu prijatelju, kadar nam 
kaj »leži na duši«, kot pravimo, bi morali 
pisati svojemu glasilu. Seveda bi ga morali 
obveščati o tem ln onem, opozarjati na to, 
kar opazite in če bo treba, tudi pograjati 
kako stvar.

Samo tako bi bilo prav! Saj srečamo še 
včasih tega ali onega »modrijana«, ki sploh 
ni videl našega časopisa, pa pravi tako, da 
se napravi bolj važnega »je za nič«, zato ga 
ne berem. Kako boš vraga vedel, če je res 
zanič, če ga niti ne bereš! Seveda smo mi 
daleč od tega, da bi rekli, da je naše glasilo 
neoporečno urejeno, toda napak ni mogoče 
odpravljati drugače, kot če opozarjaš nanje 
in če pomagaš z nasveti, s poročili in podob-

Milovanovič Vito, predsednik delavskega sveta tovarne hranil v Ljubljani, 
je naročnik »Delavske enotnosti« že vseskozi od leta 1945

i seboj, seveda tudi domov, kot svoj časopis. 
fato svetujemo, da se najprej odborniki po
sameznih organizacij pogovore o tej stvari 

to od sindikalnih podružnic do republi
ških odborov in oni vsi naroče naš list.

Seveda pa to še ni vse. Potem so odbor
niki poklicani, da pridobe tudi drugih novih 
naročnikov. Doslej se je že mnogo govorilo 
o potrebi naročanja našega lista, toda stvar
nega zbiranja naročnikov pa je bilo, razme
roma malo. Recimo en odbornik na članskem 
sestanku, ali pa v podjetju v odmoru raz
deli posebej za to pripravljene listke vsem 
elanom. Na te listke vsi oni, ki žele dobivati 
časopis, zapišejo svoj naslov in oddajo od
borniku. Ta pa potem napravi spisek naroč

8 težko obremenjeno cerkvijo po vojni ni 
maščevalno ravnalo. Nasprotno, kljub vsemu, 
*ar se je zgodilo, je bila cerkvi dana ln 
zavarovana popolna svoboda cerkvenega in 
ferskega življenja. Samo v nečem Je bila 
cerkev omejena: da hi smela izkoriščati 
8vojo funkcijo In religijo v reakcionarne 
Politične namene. Cerkev je bila ločena od 
države, kar Je že davno izvedeno v mnogih 
deželah na zapndu. Odvzeti so ji bili privi
legiji v javnem življenju, kakršne je nekdaj 
imela ter jih tudi temeljito izkoriščala za 
osvajanje oblasti po klerofašlzmn. Toda 
cerkvi ni za enakopravnost, ni ji za svobodo 
Tcsti za vse ljudi, ni ji za svobodo verskih 
obredov ln verskega udejstvovanja — in 
končno niti ne za tisti smoter, ki ga pro
glaša za glavnega, religijo, — ampak ji gre 
za privilegije v družbi ln državi, za gospo
darske in politične predpravice ter za ne 
moteno politično borbo za oblast.

Tn je osnova vseh pritožb ln gonje proti 
naši socialistični državi s strani cerkve pri 
pas ln v tujini, predvsem pa s strani Va
tikana.

Pri nas proti cerkvi in religiji ni bila 
organizirana nobena gonja. Nasprotno, ve 
likodušno je bilo dovoljeno poučevanje ve
rouka v šolah, država je plačevala vzdrže
vanje bogoslovja, z velikimi denarnimi sred
stvi je omogočala restavracijo cerkva. Toda 
te velikodušnosti (Izraz velikodušnost ni 
Pretiran, če pomislimo na viogo cerkve za 
časa osvobodilne borbe) cerkveni predstav 
nikl in večina duhovščine ne jemljejo v po
li®^ ampak govorijo o preganjanju cerkve.

kakšno preganjanje gre? Na odgovornost 
80 bili poklicani ln kaznovani nekateri du 
"Ovniki, ki so se zločinsko pregrešili proti 
svojemu narodu s podži ganjeni bratomorne 
norbe. z ovajanjem zavednih Slovencev in 
z zarotniškim delom proti državni ureditvi 
nove Jugoslavije, Take zločine kaznuje sle
herna država na svetu — edino socialistična 
Jugoslavija te pravice in dolžnosti ne bi 
®mela Izvrševati? To je vse »preganjanje j 
cerkve«, pa morda še arrarna reforma, ki ni 
cerkvi pustila privilegija, da si obdrži ve
leposestva.

Uradna cerkev pri nas vodi danes zagrizen 
JJ} Potuhnjen boj proti socialistični domovi
ni' Duhovniki sicer danes ne poveljujejo 
oooroženlm izdajalskim oddelkom, ne morejo 
ukazovati, kdo naj gre v Internacijo in koga

treba ubiti, ne aretirajo socialistično

no. In to Je dolžan vsak član ln vsak od
bornik.

Rednim dopisnikom bomo polegKetinim dopisnikom bomo poleg nagra 
za prispevek vedno plačali še povračilo 
poštne stroške in to za vsak dopis, ne gle

jrade 
za

____ - _ ___ glede
ali je bil objavljen ali ne. Tako bo odpadel 
tudi še ta vzrok, ki je v zadnjem času, ko 
se Je poštnina podražila, malo zmanjšal šte
vilo dopisov. Poleg tega bomo v bodoče vsa
kemu dopisniku v listu odgovarjali, če do
pisa ne bi zaradi kakršnega koli vzroka ob
javili.

V Lukanji, pohorski vasi, bodo 
letos postavili novo šolo

Lukanja, pohorska vas, je oddaljena 
od Oplotnice dobrih 10 km. V njej in 
tudi v okoliških naseljih živijo največ 
gozdni delavci. Ker je vas zelo odda
ljena od ostalih naselij, je lani Svet za 
prosveto in kulturo pri OLO Poljčane 
sklenil, naj bi tu zgradili lastno šolo. 
Sola naj bi bila lesena. Prebivalci vasi 
so se nad tem sklepom zelo navdušili. 
Pri gradnji šole pa bodo pomagali tudi 
ostali kolektivi. Ves les, ki je potreben 
za gradnjo, bo dalo brezplačno gozdno 
gospodarstvo. Nekaj pa bo prispevalo 
tudi LIP Slovenske Konjice. Delavci ln 
vozniki so obljubili, da bodo pomagali 
pri gradnji šole s prostovoljnim delom. 
Pomoč so obljubile tudi sindikalne po
družnice področnega odbora lesnih de
lavcev, večji denarni znesek za opremo 
poslopja pa bo daroval okrajni odbor 
Osvobodilne fronte. Z delom bodo za
čeli v prvih pomladanskih dneh.

Vinko Langerholc

V NOVI HIDRO CENTRALI ZAVRELJE 
PRI DUBROVNIKU BODO ZACELI Z

MONTAŽO TURBIN
Te dni so pripeljali v novo hidro- 

centralo Z a vrel j e pri Dubrovniku dve 
turbini, ki ju je izdelal kolektiv Lito
stroja. Eno od teh je Litostroj razstav
ljal že lani v Smirni, druga pa je bila 
razstavljena na zagrebškem velesejmu. 
Ko bodo prispeli v Zavrelje še stro
kovnjaki Hidromontaže iz Maribora, 
bodo začeli z montažo turbin.

DELAVCI LITOSTROJA, ZDRUŽENI 
V STAVBNI ZADRUGI, SI SAMI 

GRADIJO HIŠE
Lani je nekaj delavcev in nameščen

cev ustanovilo dve stavbni zadrugi. Eni 
predseduje tov. Turšič, drugi pa tov. Ce
dilnik. Zadruga št. 1 gradi štiri hiše 
dvojčke, zadruga št. 2 pa pet hiš dvojč
kov. V novih poslopjih bo po tri do 
pet stanovanj. Delavcem pomaga pri 
prevozu s tovornimi vozili tudi podjetje 
Litostroj. V zadrugi je trenutno 18 
družin. Anton Zrnec

ŠVEDSKE SINDIKALNE ORGANIZACIJ6 
ZA IZOBRAZBO DELAVSTVA

Leta 1912 so na 
Švedskem ustano
vili organizacijo za 
kulturno - prosvetno 
izobraževanje de
lavstva »Delavsko 
prosvetno zvezo«. V 
Zvezo so kolektivno 
včlanjene razne 
švedske sindikalne 
organizacije, Za
družna zveza, Zveza 
socialistične mladi
ne, Socialna demo
kratska stranka in 
Komunistična par
tija Švedske.

Delavska prosvet
na zveza je najbolj 
delavna pri organi
ziranju tečajev' za 
splošno izobrazbo.
Učni program teh 
tečajev obsega po
leg narodnega jezi
ka in matematike 
tudi pouk iz druž
benih ved. Podrob
no proučujejo or
ganizacijo sindika
tov, narodno go
spodarstvo, samo
upravo občin ter 
razna socialna in 
mednarodna vpra
šanja. Učijo se tudi 
tujih jezikov. Šved
ski delavci se naj
bolj zanimajo za 
angleški jezik. Ve
liko je tudi zani- delavske visoke šole za svoje člane. — Slika predstavlja de- 
manje za glasbo in tavsko visoko šolo v Brunnsviku
leposlovje.

Sindikalne orgafdiaiije na Švedskem so osnovale posebne

V okviru Delavske prosvetne zveze 
obstajajo tudi sindikalne šole, ki jih 
vzdržujejo razne sindikalne organiza
cije. Poleg teh tečajev in sindikalnih 
šol pa obstajajo na Švedskem tudi stro
kovni tečaji, ki jih organizirajo posa
mezne strokovne organizacije. Na teh 
tečajih se delavci poleg strokovnh vpra
šanj spoznavajo tudi z delovnimi od-

NA KROŽKIH LJUDSKE TEHNIKE 
BODO IMELI STROKOVNA PREDA

VANJA
Delavci tovarne zdravil »Lek« v 

Ljubljani vedo, da le dober strokovni 
delavec za tovarno nekaj pomeni. Na 
občnem zboru, ki so ga imeli prejšnji 
teden, so govorili tudi o strokovni iz
obrazbi. Sklenili so, naj Ljudska teh
nika na krožkih obravnava tudi proces 
proizvodnje.

nosi, kolektivnimi pogodbami itd. Ti
stim delavcem, ki obiskujejo tečaje 
Delavske prosvetne zveze ali ki obisku
jejo ljudske univerze, ki jih je na Šved
skem 60, dajejo strokovne organizacije 
tudi štipendije.

VELJAVNOST OBJAV ZA ZNIŽANO 
VOZNINO PONOVNO PODALJŠANA

Rok za veljavnost objav za znižano voz
nino je ponovno prestavljen In sicer od 
15. I. na 29. II 1952. Podjetja ln ustanove, 
ki še niso prejele novih legitimacij za zni
žano voznino, lahko izdajajo članom ln nji
hovim svojcem, ki gredo na redni letni do
pust, dosedanje objave za znižano voznino še 
do 29. II. t. L, ti pa morajo do tega datuma 
tudi odpotovati. Od dneva Izstavitve veljajo 
objave, kot do sedaj, za povratek če 60 dni. 
Članom, odnosno svojcem, ki bodo izrabili 
objavo za znižano voznino, je treba pred 
razdelitvijo legitimacij uničiti ustrezajoči 
kupon v legitimaciji za znižano voznino.

Ob prvem tekmovanju delavskega upravljanja

Pogovorite se malo v teh stvareh v svojih 
organizacijah in pišite nam, kaj ste neki 
sklenili. Vsake dobre vesti bomo res veseli.

usmerjenih ljudi »v Imenu Kristusa kralja«, 
kakor so to delali ljubljanski lemenatarjl o 
boilčn 1942, nimajo lastnih privatnih za
porov ln mučilnic in ne postavljajo strojnic 
v zvonike — ker so to možnost Izgubili e 
porazom svoje tndl privatne vojske leta 
1945. Teh »lepih časov« ni več. Zdaj so nji
hove metode drugačne, premišljeno prilago
jene sedanjim razmeram.

Predvsem skušajo pri vernikih — In pa 
posebno nasproti tujini — vzbujati videz, 
da je cerkev preganjana. Delajo mučenlške 
obraze ter svetohlinsko vzdihujejo proti 
vernikom nad težkimi časi. nad hrezboštvom. 
nad mladino, pa še nad davki ln draginjo. 
Vse to danes prav pride, kadar Je treba 
delati nerazpoložienje. Posebno skrbno se 
duhovniki varujejo, da ne bi kakor koli 
zbudili dejstva, da odobravajo našo stvar
nost. Vztrajno bojkotirajo javno politično 
ln kulturno življenje z izgovorom, da se s 
politiko ne ukvarjajo, medtem ko so bili 
pred vojno kuhani ln pečeni v klerikalnem 
političnem življenju. S socialistično politi
ko se pa seveda ne ukvarjajo ter hočejo s 
tem dajati »dober zgled« tndl vernikom, ki 
jih hočejo ubraniti »pohujšanja«.

Kako vztrajna In zagrizena je uradna 
cerkev v odklanjanju naše socialistične 
stvarnosti, se vidi Iz njenega odnosa do 
Clrllmctodljskega društva, duhovniške sta
novske organizacije, kjer se zbirajo tisti 
duhovniki, ki hočejo ostati lojalni do so 
etatistične domovine. Vodilne člane duhov
nike so Izključili lz cerkve, društvo ozna 
čujejo za »največji odpad od Trubarja sem«, 
škofje prepovedujejo duhovnikom včlanjeva
nje s frazo »non expedit« (»ni zaželeno«), 
člane društva proglašajo za Izdajalce. In tu 
ne gre za kako politično društvo komuni 
stičnega značaja, ampak za popolnoma sta
novsko duhovniško organizacijo, ki je lojal 
na do socialistične države ln ki želi poma
gati pri graditvi boljšega življenja. Toda 
za uradno cerkev to »ni zaželeno«, za urad 
no cerkev bi hilo zaželeno, dn so duhovniki 
sovražno razpoloženi do socializma ln vseh 
pridobitev ljudske revolucije, za uradno 
cerkev tndl mirno sožitje cerkve v državi 
ni zaželeno v takem smislu, kakor ga na
kazuje naša ustava. Za uradno cerkev ni 
zaželeno sodelovanje vernikov pri naporih 
socialistične graditve. Skratka: uradna cer-

(Nadaljevanje s 1. strani.) 
plan tako podjetja, republike in cele 
države dan v splošno javno razpravo 
in je plod skrbnega proučevanja naše
ga gospodarstva.

Osnovno načelo družbenega plana 
je, da se poleg plačnega fonda zago
tove tudi potrebna sredstva za vsedr
žavno akumulacijo. Zato je jasno, da 
bodo morali delovni kolektivi posvetiti 
svojo skrb prvenstveno na izpolnitev 
teh obveznosti, ki izhajajo iz družbene
ga plana, in da bodo morali predvsem 
temu posvetiti velik del svojih napo
rov in skrbnega gospodarjenja.

Prav gotovo je, da se bodo okrog 
družbenega plana poskušali uveljaviti 
ostanki nasprotnikov naše domovine 
vseh barv. Skušali ■ bodo uveljavljati 
svoje protiljudsko delovanje na ta na
čin, da bi podpihovali nerazumevanja, 
šovinizem, ozka partikularistična gle
danja, zaostalost — zato, da bi škodo
vali naši socialistični graditvi. Zato lah
ko rečemo, da je borba za družbeni 
plan razredna borba!

Izpolnjevanje družbenega plana bo 
od naših organov delavskega upravlja
nja, kakor tudi od celotnih delovnih 
kolektivov, zahtevalo precej gospodar
skega smisla: racionalizacije, varčeva
nje, boljša organizacija dela, delovna 
disciplina, boj proti razmetavanju, pro-

kev Je sovražno razpoložena do socializma, 
do revolucije, do nove Jugoslavije. To je 
očitna stvar ln pred tem dejstvom sl zlasti 
naše delavstvo, ki nosi glavno breme socia
listične graditve, ne sme zapirati oči.

V vihri obnove In graditve socializma se 
je naše delovno ljudstvo vse predalo delu ln 
premagovanju naporov, zato je pogosto pre
zrlo protiljudsko dejavnost duhovščine. Res 
da ta aktivnost ni neposredno ogrožala pri 
dobltev revolucije, toda pogosto je razpiho
vala težave In predvsem odvračala množice 
vernih ljudi od skupnih naporov. Prezapo
slenost z delovnimi napori je dostikrat tako 
zavzela delavstvo, da ni opazilo, kam meri 
tako zadržanje duhovščine, kaj pomenijo 
nenavadno pospeševane verske manifesta
cije. zakaj toliko govorjenja o praznovanju 
»gospodovega dne«, ko je šlo za udarniško 
delo, zakaj tarnanje nad mladino, ki se 
je kulturno ln športno udejstvovala v svojih 
organizacijah. Premalo je bilo pozornosti 
nad stalnim pridiganjem o nevarnosti brez 
boštva, ko Je duhovščina hotela ljudi odvra
čati od frontovskih organizacij ali od za
družništva. Dostikrat smo prezrli celo po
jave, ko je uspelo duhovniku Izvajati pri
tisk proti zavednim fronlnvcem ali komu
nistom s pomočjo mobilizirani« njihovih 
vernih žena In ostalih družinskih članov. 
Prav tako je često uspelo duhovščini izva
jati pritisk na starše tn otroke, ko je šlo 
za obiskovanje verouka. Oblike protlljud 
skega delovanja duhovščine so mnogovrstne 
ter so največkrat uspeli, v kolikor sploh so, 
samo zaradi premajhne občutljivosti ln pre 
majhne pazljivosti delovnega ljudstva.

Reakcionarni del duhovščine sl res ne mo
re obetati za bodočnost možnosti osvojitve 
Izgubljenih pozicij. Odločilno bitko je že 
izgubil v osvobodilni vojni. Skušnja zadnje 
vojne je bila zadosti bridka 1*1 poučna za 
naše ljudstvo, da bi znalo v bodočnosti v 
kali zatreti vsak resnejši poskus obnove 
klerofašlzma. Toda kljub tej gotovosti ne 
gre pozabiti, da današnje sovražno rovap- ' 
jen j e protiljudske duhovščine zavira napre
dek, odvrača mnoge religiozne ljudi od so
cializma In škoduje borbi za srečno prihod
nost vsega našega ljudstva. Zaradi tega 
ne smemo rovarjev pustiti, da nemoteno 
vršijo svoje potuhnjeno delo. Treba jih jo 
Imeti vedno pred očmi.

Tone Fajfar

ti malomarnosti. Skratka obilo prizade 
vanja za dobro in pametno, koristno 
gospodarjenje, za odkrivanje in izkori
ščanje vseh notranjih rezerv v podjet 
ju. Zato pa je povsem razumljivo, da 
bo tekmovanje za izpolnitev obvezno
sti, ki jih dobiva delovni kolektiv 
družbenim planom, lahko uspešno samo 
tedaj, če bo res vsestransko, če bo t 
tekmovanju sodeloval ves delovni ko 
lektiv do poslednjega delavca in če bo
do delovni kolektivi v tekmovanju re
ševali tisto obilico najrazličnejših stva
ri, ki so na pogled često malenkostne 
in drobne, ki pa so v celoti gospodar
sko zelo pomembne. Prizadevanja za 
izpolnitev družbenega plana morajo za 
to postati res vsakodnevna in nepre
stana skrb za rentabilnost gospodarske
ga podjetja. Pri tem se je treba seveda 
resno spoprijeti s pojavi egoizma, šovi
nističnimi ostanki in podobnimi nezdra
vimi usedlinami. Boj za dosego druž 
benega plana je boj za močno in ne
odvisno socialistično Jugoslavijo, za na
daljnji razvoj socialistične demokraci
je, za socialistične odnose med ljudmi. 
Zato mora tudi boj za izpolnjevanje 
obveznosti družbenega plana postati 
merilo socialističnega patriotizma vsa
kega našega delavca in izobraženca.

V drugi točki tekmovalnega progra
ma so zajete vse tiste obveznosti, ki jih 
mora podjetje izvrševati zato, da tudi v 
najostrejšem gospodarskem boju ne po
zabimo, da gradimo socializem. Če je 
delavsko upravljanje revolucionaren 
korak naprej v razvijanju socialističnih 
odnosov, če se v graditvi jugoslovan
skega socialističnega gospodarstva slo
venski delavci zaradi višje gospodarske 
stopnje v razvoju naše industrije no
čemo postaviti v položaj izkoriščevalca 
ostalih republik, ker bi bilo to neso
cialistično, potem moramo tudi vse go
spodarske probleme v naših kolektivih 
reševati na socialističen način. To se 
pravi, da moramo tudi rentabilnost na
ših gospodarskih podjetij razumeti kot 
socialistično rentabilnost, ki mora upo
števati vse družbene dobrine, ki jih 
prinaša socialistična skupnost delovnim 
l judem. Gospodarski ukrepi pri nas niso 
namenjeni sami sebi, ampak je njihov 
osnovni cilj ta, da čimprej in čim 
uspešneje napravimo vse pogoje za 
boljše življenje delovnih ljudi. Od cele 
vrste stvari, ki jih bodo delovni kolek
tivi s tem v zvezi morali v času tek
movanja reševati, naj omenim samo ne
katere. Predvsem je potrebno zagotoviti 
pravilno izpolnjevanje vseh tistih za
konitih določil, s katerimi naša sociali
stična skupnost ščiti delovnega človeka. 
Pri tem mislim na pravilno nagrajeva
nje, dodeljevanje dopustov, socialno za
varovanje, zaščito mater in žena, raz
meščanje delovne sile, zaščito na de
lovnem mestu itd. Zato se bo potrebno 
resno spoprijeti z malomarnostjo in 
brezbrižnostjo v odnosu do ljudi, kjer

se ta pojavi, zadušiti pojave protekci- 
jonaštva, osebnega intrigiranja, ker vse 
to v bistvu nasprotuje naši stvarnosti 
in krepitvi resničnih socialističnih od
nosov. V socialistični družbi pa tudi ne 
sme biti mesta za lenuhe, malomarneie, 
fluktuirce in druge škodljivce, kajti 
kdor hoče živeti na račun skupnosti, 
brez dela in odgovornosti, se dejansko 
prav v ničemer ne razlikuje od tako 
imenovanih »klasičnih« izkoriščevalcev.

Za narodno gospodarstvo je velike 
važnosti, da so vedno v čim večji meri 
uporabljene vse gospodarske možnosti. 
V našem gospodarstvu ostajajo še pre- 
nekatere gospodarske možnosti neizko
riščene. V njih leži velika rezerva. Zato 
je naslednja točka tekmovalnega pro
grama posvečena prav odkrivanju in 
izkoriščanju notranjih gospodarskih re
zerv in je prav, če se bodo delavski 
sveti še posebej pomerili med seboj v 
tem delu tekmovanja. Seveda je tu na 
tisoče najrazličnejših možnosti in pri
lik in tudi z obširnim naštevanjem ne 
bi bilo mogoče niti približno naznačiti, 
kaj vse se da v tem pogledu v naših 
gospodarskih podjetjih napraviti. Tudi 
tu velja načelo, da bodo tekmovalni 
uspehi tem boljši in tem koristnejši, v 
kolikor bodo organi delavskega uprav
ljanja znali za to pritegniti dejansko 
vse ljudi v delovnem kolektivu. Še po
sebej pri tem delu lahko obilo prispe
vajo strokovno tehnični, administrativ
ni in komercialni uslužbenci.

Zadnja točka tekmovalnega progra
ma zajema tiste obveznosti, ki jih je 
potrebno izpolnjevati, če hočemo, da bo 
to tekmovanje res uspešno napredovalo 
v vsej širini in v vsem zagonu. Pri tem 
je mišljeno predvsem ekonopisko poli
tično vzgajanje delavskih svetov in 
upravnih odborov po seminarjih, preda
vanjih, nadalje razvijanje in negovanje 
kulturnega, telesnovzgojnega in šport
nega življenja, udejstvovanje v izven- 
urmadni vzgoji, ljudski tehniki itd.

Iz vsega tega se da povzeti, kako 
široke možnosti odpira novo tekmova
nje pred našimi delovnimi kolektivi. V 
dosedanjih tekmovanjih so delovni ko
lektivi pokazali toliko požrtvovalnosti 
in iznajdljivosti, da lahko v tem tek
movanju pričakujemo novih uspehov in 
novih pobud, ne da bi ga utesnjevali v 
kakršne koli okvire in predpise. Novi 
gospodarski sistem bo seveda dal tek
movanju še več možnosti za razmah in 
še močnejšo politično vsebino.

Naj bo torej to prvo tekmovanje 
delavskega upravljanja mogočna go
spodarska in politična potrditev živ
ljenjskih sposobnosti naših mladih so
cialističnih sil proti vsem ostankom, 
preteklosti in proti vsem sovražnikom 
naše socialistične domovine! Nas pa 
naj to tekmovanje pripravi za končno 
bitko za izpolnitev petletnega plana, 
tega trdnega temelja srečne sociali
stične bodočnosti.
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Meka) takega slovenska mati 
ne M nikdar doumela
PIŠE EDEN IZMED DELAVCEV-PARTIZANOV O KOCBEKOVI KNJIGI

JCuMumU zapiski

Prejeli smo pismo, ki nam ga je 
poslal Anton Kebe, član Zveze 

borcev iz Ljubljane, v katerem nam 
dobesedno takole piše:

»Zapisal sem nekaj svojih misli, ko 
sem bral Kocbekovo knjigo »Strah in 
pogum« in vas prosim, če objavite te 
moje zapiske v »Delavski enotnosti«.

Če se bo kdorkoli začudil, zakaj sem 
napisal to pismo, naj ve, da sem ga na
pisal zato, ker sem eden izmed mnogih 
slovenskih partizanov. Zame, in koli
kor poznam svoje tovariše, je s tem 
vse povedano.

Kako naj začnem, da bi tako po pra
vici zapisal, kakor občutim! V zgodnji 
spomladi leta 1942 sem odšel v hosto. 
Pustil sem delo v potočni strugi Cerk
niškega jezera in se pridružil partiza
nom z željo, da bi se bojeval za svo
bodo naše dežele. Tedaj sem bil se
veda še zelo mlad in neizkušen, toda 
ni me dušila nobena delavskemu raz
redu tuja miselnost in zavedal sem se, 
da sem napravil nekaj poštenega. V 
partizanih sem spoznal komuniste in 
ostale domoljube, pogumne in poštene 
ljudi. Mnogokaj sem se naučil. Spoznal 
sem pravo tovarištvo in videl nepopis
na junaštva, ki so jih sposobni napra
viti samo ljudje, ki vedo, zakaj se bore 
in ki se za svoje cilje tudi nesebično 
in iskreno bojujejo.

Od časa do časa mi je prišlo v par
tizanih v roke tudi kaj pisanega. Bile 
so to Borove pesmi, navduševalne ki
tice Kljusovega Jožeta in nekoč sem 
dobil tudi Kajuhove pesmi. Rad sem 
prebiral te stvari in v lepem spominu 
jih hranim. Velikokrat sem namreč 
občutil v takih pesmih dah našega 
partizanstva.

Partizanski časi so za nami. Mi po
magamo uresničevati to, za kar se je 
vnela ljudska revolucija — delamo za 
boljše življenje delovnih ljudi. Mnogo
kaj smo že napravili. O teh naših na
porih se tudi precej piše tako doma, 
kakor v tujini. Prav je, da tudi ostali 
svet izve o resničnosti dejanj, ki jih je 
storil naš človek. Prav je, da spoznajo 
vsi ljudje veličino našega velikega 
boja in dela. Čeprav so partizanski ča
si za nami in se z veliko brzino odmi
kajo partizanska leta od nas, se mi biv
ši partizani le radi povrnemo iz seda
njosti v partizanske čase, zlasti kadar 
nam gre za lepe in plemenite spomine, 
ki jih je kdor koli od nas nešteto do
živel.

Ko sem dobil Kocbekovo knjigo 
»Strah in pogum«, sem z veseljem segel 
po njej, ker sem slišal, da piše v njej 
Kocbek o partizanih. Nehote sem priča
koval, da bom v njej našel poznane ali 
pa manj znane obraze naše partizanske 
borbe. Toda, kakor sem se razveselil, 
ko sem zvedel, da Kocbek piše o par
tizanstvu, tako sem se razočaral, ko 
sem začel to pisanje brati. V knjigi 
nisem našel tistega partizanstva, kate
rega sem doživljal in ki ga bom vedno 
nosil najlepše zapisanega v svojem 
srcu. To je namreč tisto partizanstvo, 
ki ga je slovenski narod v resnici do
živel.

Priznam, da nisem vešč v presoji 
takih del, kakršna je Kocbekova knji
ga »Strah in pogum«, ker se nikoli ni
sem ukvarjal s pisanjem ali z ocenje
vanjem te vrste umetnosti. Zatorej naj 
se z vso literarno in umetniško kritiko 
pobavijo tisti, ki se s temi stvarmi pe
čajo.

Kocbekova knjiga »Strah in pogum« 
je nam neštudiranim ljudem predvsem 
zelo nerazumljiva. Toda to ni še naj
huje. Saj pravijo, da je bil tudi Cankar 
težak, pa vendar razumljiv, razumljiv 
zaradi tega, ker je pisal o ljudeh, ki so 
resnično živeli. O partizanstvu doslej 
ni pisal samo Kocbek. Bral sem neka
tere doživljaje, ki jih je napisal Daki, 
Hacetove novele, Avšičeve in Kajtimi- 
rove zapiske iz Primorske. Kadar pri
merjam te stvari s Kocbekovimi nove
lami, tedaj imam občutek, da v prvem 
primeru vidim slike iz našega partizan
stva, v drugem primeru pa nam parti
zanom tuje, nejasne ljudi, ki jih mi v 
partizanih v resnici nismo srečali. Brez 
dvoma se ta dela ne morejo primerjati

med seboj po lepoti jezika, saj so prva 
dela v glavnem pisale trde roke z okor
no pisavo, v drugem pa je stvari pisal 
vešč človek. Pa vendar so mi vseeno 
prva mnogo bolj draga zaradi tega, ker 
so resnična, nepotvorjena, ker v njih 
najdem to, kar smo doživeli. V Kocbe
kovi knjigi pa nastopajo ljudje, ki so 
nam partizanskim borcem, vsaj v takih 
podobah in v takem govorjenju ter s 
takimi lastnostmi neznani. Ali bo mor
da verjela slovenska mati, da je njen 
sin, ki ga je izdal belogardistični ka
plan, tega istega izdajalca tik pred 
ustrelitvijo prosil odveze, čeprav ve, 
da ga je kaplan izdal? Nekaj takega 
slovenska mati ne bi nikdor doumela, 
če bi kdaj koli napravil to njen sin. 
Takih primerov pa tudi naša revolu
cionarna zgodovina ne pozna. Pozna 
vse drugačnejša dejanja. Če se prav 
spominjam, mi je moja mati pravila, 
da so interniranke v Gonarsu s prote
stom nagnale vatikanskega odposlanca, 
ko jim je prinesel v taborišče »papeški 
blagoslov«. To je bila resnica. To pa ni 
bil osamljen primer. Takih primerov 
je bilo mnogo. Slovenske družine takih 
partizanov, kakršne nam slika Kocbek, 
ne poznajo. Odkod je torej izšla naša 
borba, naša zmaga? Ali so jo res spo
čeli taki strahopetci, kot jih najdemo 
posebno v drugi in četrti noveli v Koc
bekovi knjigi? Tudi takih dejanj v

Skrbeli bodo

Pretekli teden je imelo Združenje 
učiteljev in profesorjev strokovnih šol 
v klubu doma sindikatov svoj ustanov
ni občni zbor. Na zboru so zastopniki 
zelo plodno in živahno razpravljali- 
Dokaj časa sem so si že učitelji in pro
fesorji strokovnih šol želeli svoje stro
kovno društvo. Želeli pa so si ga zato, 
ker se v prejšnji enotni organizaciji, 
to je v sindikatu učiteljev in profesor
jev, kjer so bili včlanjeni, niso mogli 
zaradi preširokega strokovnega območ
ja organizacije posvetiti posebnostim 
svojega strokovnega dela. V novem 
društvu se sicer ne nameravajo »ce
hovsko« zapreti v strokovno delo, ho
čejo pa to delo zelo izboljšati. Društvo 
in združenje bo obdržalo vse dolžnosti 
in pravice prejšnjega prosvetnega sin
dikata. Ker pa se bo še posebej po
svetilo strokovnemu izpopolnjevanju 
in proučevanju neštetih vprašanj v 
naši prosvetni politiki, bo društvo še 
pridobilo na svojih pravicah, postalo 
bo neke vrste delavski, svet v n asih 
prosvetnih ustanovah, če lahko talko 
primerjamo.

Lepo in celovito poročilo je občne- 
mu zboru podal profesor Urankar. Po 
poročilu je bila živahna razprava. De
legati so zelo mnogo govorili o nižjem 
strokovnem šolstvu, kjer se vzgaja na
raščaj za obrtništvo. Ugotovili so da 
tam še ni prave povezave med šolo m 
delavnico zato, ker ni strnjenega po
uka Podobno vrzel med šolo in vsak
danjim delom čutijo tudi v srednjih 
strokovnih šolah. Podjetja in ustanove 
zahtevajo od absolventov srednjih 
strokovnih šol že popolno praktično 
znanje. Zahtevajo, da bi prevzeli vod
stvo tega ali onega obrata in podobno. 
Delegati so bili mnenja, da je taksno 
stališče enostransko in nepravilno. 
Predlagali so, naj bi absolventi sred
njih strokovnih šol v podjetju bili naj
prej nekaj časa na praksi, da se prak
tično znajdejo v poklicu. Delegati so 
opozorili tudi na primere, ko se pod
jetja premalo pozanimajo, kaj delajo 
gojenci teh šol v času, ko pridejo ob 
letnih počitnicah na prakso.

Zlasti je to primer z gojenci Grad- 
b en ega tehnikuma. Inž. Uršič, profesor 
na Gradbenem tehnikumu, je predla
gal, da bi vsak absolvent pred diplom
skim izpitom moral imeti šestmesečno 
prakso. Poleg tega je predlagal, naj bi

zgodovini partizanstva ne poznamo. Za 
našo osvoboditev je bilo treba poguma 
in junaštev. In tega manjka v Kocbe
kovi knjigi.

Ne mislim sicer razpravljati o po
sameznih prizorih, ki nam jih Kocbek 
opisuje, ampak bi rad na koncu po
vedal samo to; ko sem prečital Kocbe
kovo knjigo, sem dobil vtis, da hoče 
avtor povedati, da bi bilo končno vse
eno boriti se v vrstah bele garde ali v 
partizanih, ker se pravzaprav vsi bo
rimo za ene in iste ideale. Tako ne
kako se da razumeti tudi razgovor med 
kaplanom in obsojencem. Potemtakem 
naj delajo krvniki slovenskega naroda 
kar pač hočejo, kajti »sovraštvo je 
hkrati ljubezen.«

Nezadovoljen sem s Kocbekovo knji
go, ker v njej Kocbek potvarja našo 
lepo revolucionarno preteklost. Ne bi 
bilo prav, da bi v pisatelju Kocbeku 
dobili še enega potvarjaica slovenske 
revolucionarne zgodovine, ki smo jih 
bili navajeni gledati in brati v belo
gardističnih črnih bukvah, informbi- 
rojskem obrekovanju in v podobnem 
čtivu. Nočem trditi, da je bilo to delo 
namenoma tako napisano, prepričan pa 
sem, da bi avtor, ki je pobiiže poznal 
slovenske partizane, lahko o njih dru
gače napisal. Verjetno tako mislijo tudi 
drugi partizani in prav je, da zato 
javno povemo, kaj nam ni všeč.«

se v gradbeni stroki organizirala poseb
na šoilska gradbena podjetja z dobrim 
strokovnim kadrom. V času letne pra
kse pa naj bi profesorji šli skupaj z 
gojenci na prakso.

V razpravi so predlagati delegati 
tudi to, naj bi se med počitnicami 
uvedel za učitelje im profesorje študij 
psihologije. Poleg tega bi bilo potreb
no, da bi profesorji pobiiže spoznali 
svoje gojence im naj bi se v okviru 
združenja ustanovil odbor, ki bi po an
ketah ugotavljal življenjske razmere 
učencev. Delegat iz Maribora je pred
lagal, naj bi vestno pregledali pogoje, 
pod katerimi delajo učenci, im naj bi 
mojstrom, ki niso vredni, da vzgajajo 
mladino, prepovedali imeti učence.

Delegatom so svetovali, naj Združe
nje čim prej preskrb^ jezikovni slovar 
izrazoslovja v obrtništvu in industriji, 
tako da bi tudi tam gojli naš materni 
jezik im ga ne mešali s tujkami in po
tolčenimi besedami. V strokovnih šo
lah bo potrebno posvetiti še več časa 
politični vzgoji strokovnega kadra in 
to predvsem zaradi tega, ker srednje 
strokovne šole vzgajajo bodoče vodje 
naših obratov in delavnic. Če bo teh
nik tudi politično razgledan in bo znal 
delavcem pojasniti vsako vprašanje, bo

Športno življenje na Jesenicah je ze
lo pestro in razgibano, saj gojijo Jese
ničani vse panoge zimskega športa od 
smučanja, drsanja, hokeja na ledu pa 
do umetnega klasičnega drsanja in san
kanja. Zimsko športno življenje pa še 
bolj poživljajo razne prireditve in pr
venstvene tekme. Delavsko športno 
društvo »Joža Gregorčič« je za ljubite
lje smučanja preskrbelo na Črnem vrhu, 
ki je znan po dobrih smuških terenih, 
lepo urejeno vzpenjačo, dolgo 228 m. 
Vzpenjača služi za tiste, ki trenirajo v 
alpski kombinaciji, slalomu in dr. Na 
Črnem vrhu je tudi udoben smučarski 
dom, v katerem športniki najdejo pri
jeten počitek. Pred kratkim je društvo 
organiziralo tekmovanje v hokeju na 
ledu. V borbi za prvaka v tej športni 
panogi se je društvo »Gregorčič« pome
rilo z moštvi iz Ljubljane in Tržiča. V 
lepi in disciplinirani igri je zmagalo 
moštvo Gregorčiča in osvojilo mesto

Predsednik mednarodne filmske 
ustanove Bryan je leta 1950 snemal 
v naši državi barvni film o kulturnem 
in gospodarskem življenju Jugoslavije. 
Film, ki ima naslov »Titova Jugosla
vija«, z uspehom predvajajo po vseh 
državah ZDA. Ker je zanimanje za 

I ta film med ameriškim prebivalstvom 
veliko, bo Bryan z njim napravil tur
nejo po vseh večjih mestih ZDA.

*

20. t. m. je društvo »Železničar« v 
Beogradu odprlo razstavo umetniških 
planinskih fotografij. Na tej razstavi, 
ki je prva te vrste po vojni, sodelujejo 
fotoamaterji vseh planinskih društev 
Jugoslavije.

*

Mladina I. gimnazije v Celju je ob 
zaključku I. polletja šolskega leta po
vabila naše slovenske književnike, naj 
se ji predstavijo s svojimi deli. Vabilu 
so se radi odzvali Mile Klopčič, France 
Bevk, Miško Kranjec, Ivan Potrč, Fran 
Albreht in Matej Bor. Šolska mladina 
se je na literarnem večeru seznanila z 
izbranimi deli naših najvidnejših pesni
kov in pisateljev. Ta kulturna priredi
tev je bila za šolsko mladino vzgojen 

■ in poučen dogodek, poleg tega pa je 
| mladina tudi videla in slišala tvorce 

naše slovenske književnosti.

Dramski umetniki iz Srbije so imeli 
plenarni sestanek, na katerem so med 
drugim tudi sporočili, da so s pomočjo 
raznih kulturnih prireditev zbrali za 
kulturni dom v Trstu doslej že 220.000 
dinarjev.

V Mariboru bodo v »Prešernovem 
tednu« odprli novo študijsko knjižnico. 
Prav kmalu bo urejena tudi slikarska 
galerija in Pokrajinski muzej. Tako se 
obetajo mestu Mariboru pomembne 
kulturno-znanstvene ustanove.

«
Letos spomladi bo v Chicagu (ZDA) 

mednarodna razstava, na kateri bodo 
razstavljali svoja dela tudi makedonski 
rezbarji. Podjetje za umetno rezbar- 
stvo v Ohridu bo razstavljalo zrezljano 
makedonsko sobo in kavno garnituro. *

Zgodovinski arhiv KPJ je izdal 
knjigo z naslovom »Socialistično giba
nje v Sloveniji 1869 do 1920«. V knjigi 
so zbrani dokumenti iz razvoja delav
skega gibanja od ustanovitve prvega 
delavskega društva v Sloveniji pa do 
razcepitve socialnodemokratske stranke 
leta 1920, ko se je levo krilo stranke 
priključilo socialistični delavski stranki 
(komunistov) Jugoslavije.

Poleg gradiva o vplivu in stališču 
socialnodemokratske stranke do sloven
skega delavskega gibanja je v knjigi 
objavljeno tudi gradivo o vlogi, ki jo 
je imel Ivan Cankar v slovenskem de
lavskem gibanju. Priobčena sta tudi dva 
njegova književno-politična prispevka 
ter Leninovo mišljenje o narodnostnem 
programu avstrijske socialne demokra
cije in predlog slovenske socialnode
mokratske stranke k temu programu iz 
leta 1899.

Slovenska prosvetna zveza v Celov
cu je dne 19. t. m. odprla svojo knji
garno »Naša knjiga«. Koroški Slovenci 
bodo imeli tako možnost nabaviti si 
knjige v materinem jeziku. Na ta, za 
koroške Slovence tako pomembni dan 
je celovška radijska postaja oddajala 
v slovenskem jeziku program »Naša 
knjiga«, ki je bil združen s proslavo 
našega pesnika Otona Zupančiča.

ZAŠČITIMO MATERE PRED 
SAMOVOLJO

Ivica Belič, šivilja v Ljubljani, je 
odpovedala službo svoji uslužbenki 
Olgi Grčar. Ta tovarišica je noseča. Kaj 
bi neki rekla Beličeva, če bi bila ona 
v položaju svoje uslužbenke! Verjetno 
ne bi bila prav nič vesela. Zato je po
trebno, da premisli svoje dejanje, če 
ne, jo bo morala na to opozoriti in
špekcija dela. Take pojave brezdušnega 
odnosa do ljudi morajo sindikalne or
ganizacije že v kali zatreti.

V KRANJU SO USTANOVILI 
DRUŠTVO STROJNIKOV. STROJE. 

VODIJ IN KURJAČEV
Pred dnevi je bil ha pobudo inicia

tivnega odbora v Kranju občni zbor 
Društva strojnikov, strojevodij in kur
jačev. V društvo je vstopilo 30 članov. 
Na občnem zboru so izvolili upravni 
odbor, začasno pa bo društvo še vklju
čeno v matično društvo v Zagrebu. Na
men društva je, da bi se v njem še 
bolj strokovno vzgajali njegovi člani. 
Sestajali se bodo vsak mesec in na se
stankih reševali strokovna In društve
na vprašanja. Alojzij Lakner

V »VERIGI« BODO PREGLEDALI, 
ALI SO V REŽIJSKIH OBRATIH VSI 

DELAVCI POLNO ZAPOSLENI
Na občni zbor sindikalne podružni

ce Tovarne verig v Lescah so prišli 
prav vsi delavci. Po poročilu tajnika 
podružnice so živahno razpravljali o 
gospodarjenju v podjetju. Predsednik 
delavskega sveta je dejal članom, da 
bo treba čimprej pregledati režijske 
obrate, kot so kleparski oddelek, mizar- 
na, orodjarna itd., kjer niso vsi delav
ci polno zaposleni, kar dviga režijske 
stroške tovarne.

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov z« 
Slovenijo. Predstavnik Jože J orač Odgovorni 
urednik Roman Albreht. Tisk tiskarne »Lind. 
ske pravice« T Ljubljani. Naslov uredništva 
In nprave: Masarykova e. 14/11 v Ljubljani, 
telefon 45-38 In 49-70. Poštni predal 2S4. 
Račun pri podružnici Narodne banke v Ljub
ljani št. BO4-90321-4. List Izhaja vsak petek. 
Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnina 
25 din, četrtletna 75 din, polletna 158 din In 

celoletna 300 din.

............. . ................... .... ..... .... ..e«*"11........... ..... ... ...................... .

za strokovno vzgojo učiteljev 
in za njihovo nazorsko izpopolnitev

USTANOVLJENO JE BILO ZDRUŽENJE UČITELJEV IN PROFESORJEV STROKOVNIH ŠOL

Jeseniški športniki so zelo razgibani

imel prav gotovo tudi večji ugled, še 
bolj bo treba opozarjati učence v niž
jih strokovnih šolah in dijake v sred
njih strokovnih šolah na higiensko 
tehnične in varnostne ukrepe v proiz
vodnji. Zaradi nezgod izgubimo vsako 
leto preko 4 milijarde dinarjev in več 
kot polovico nezgod povzroči osebna 
nepazljivost pri delu. Dijaki strokov
nih šol, ki se vozijo v Ljubljano, mo
rajo pozimi dostikrat postopati v mra
zu po ulicah, ker se pripeljejo z vla
kom prej, kakor se pouk začne, ali pa 
zaključijo pouk uro ali dve pred od
hodom vlaka. Zato so predlagali, naj 
bi društvo poskrbelo za to. da bi bila 
urejena v bližini kolodvora ogrevalnica 
za dijake. Prav tako pa naj bi tudi 
dalo Združenje pobudo za organizira
nje poklicne posvetovalnice, kjer bi se 
lahko starši s strokovnim osebjem po
svetovali, v kakšen poklic naj usmerijo 
dijaka, ki na šoli nd pokazal zadovolji
vega uspeha.

Področje dela društev in Združenja 
profesorjev in učiteljev strokovnih šol 
bo torej široko. Predvsem bodo skrbeli 
za vzgojo učitelja, za njegovo strokov- 
novzgojno in nazorsko izpopolnitev. 
Na ta način pa se bo seveda izbolj
šala tudi kakovost pouka.

zmagovalca zahodnega okrožja in bo 
kot tako lahko nastopilo z moštvom iz 
Zagreba. Pred pričetkom tekme so or
ganizatorji tekmovanja pripravili Jese
ničanom prijetno presenečenje. Pred 
tekmo in tudi med polčasom sta na
stopila naša priznana plesalca in dr
žavna prvaka Silva Palme in Marko 
Lajovic, ki sta pred 2000 gledalci iz
vajala olimpijski program prostega 
drsanja.

Društvo »Joža Gregorčič« pa ima 
tudi zelo dobro razvito kegljaštvo, kar 
dokazujejo rezultati zadnjega tekmo
vanja v kegljanju,' ko je Franc Re
bolj s 100 lučaji podrl 327 kegljev. 
Prav tak rezultat je dosegel tudi Slav
ko Kosel. V zadnjem trening tekmo
vanju, ki je bilo v Kranju, je pa do
segel najboljši rezultat mladi kegljač 
Bogo Malej, ki je s 50 lučaji podrl 
182 kegljev. Sledili so mu Anton Kelih, 
Danijel Pesjak itd.

Po poteh slavne KlV.cSIvlaslfe
Ko je divizija videla, da je dolina Savi

nje močno zasedena, je opustila vsako na
daljnjo misel, da bi se prebila proti Trbov
ljam. Odločila se je zato, da krene proti Po
horju, kamor bi mogla priti v treh daljših 
etapah. Za to smer sc je divizija odločila 
iz več razlogov.

Po poročilih o sovražnih premikih se 
je dalo sklepati, da Nemci ne bodo opustili 
zasledovanja divizije in da so trdno odlo
čeni, jo uničiti. O tem so govorili podatki, 
ki jih je divizija dobila od civilnega prebi
valstva ter z ogledovanjem svojih obvešče
valnih patrol ponoči od 12 na 13. februarja, 
ki so vedele povedati, da sovražnik izkrcava 
v Laškem tri transporte vojakov in da je na 
cesti Marija Gradec— Gorelce zelo živahen 
promet sovražnikovih enot. Prihajali so tudi 
posebni vlaki z vojaštvom na progi Zidani 
most—Laško, iz česar se je sklepalo, da na
merava sovražnik onemogočiti diviziji tudi 
prodiranje proti Pohorju in Trbovljam ter 
jo zadržati na terenu, ki bi bil zanj naj
bolj ugoden, ker bi jo tu s stalnimi borbami 
najlaže izčrpal in uničil. Za to so bili dani 
vsi pogoji, ker so tako na zapadu, severu in 
jugu obstajale močne vodne prepreke Sava— 
Sabin ja—Voglajna, ob njih pa so bife dobre 
ceste in železniške proge; na vzhodu je imel 
sovražnik težko prehodno hribovje, na kate
rem so bili na severu Kočevarji, največji 
sovražniki divizije Obstajali so torej vsi 
elementi, ki bi lahko omogočili sovražniku 
izpolnitev njegovega načrta.

Stanje divizije je bilo v teh dneh nasled
nje: borci so skozi 6 dni bili stalno v spo
padih s sovražnikom ter imeli v tem času 
vsega le 24 ur počitka; zadnja dva premika

(Nadaljevanje)

sta se izvršila ob močnem snežnem neurju, 
kar je povzročilo, da so ogromnemu številu 
borcev zmrznile noge in roke, saj so neka
teri imeli že skoraj popolnoma raztrgane 
obleke in obutev ter je velika večina imela 
noge zavite v odeje ali vrečo. Ranjencev, 
ki so lahko še sami hodili, niso pa bili 
sposobni za borbo, je imela divizija precej
šnje število. Vsem tem je bilo treba pre
skrbeti mesto za zdravljenje, kar pa seveda 
na tem terenu ni bilo mogoče. Prav tako 
je bila močno izčrpana tudi tovorna živina, 
ki je zaradi hudega mraza začela pešati in 
je nastajalo vprašanje, kako bo divizija no
sila težko orožje, katerega na tem terenu 
ni bilo mogoče varno odložiti.

Poleg tega se je 13. februarja pojavil nov 
močnejši sovražnik, kakor so bili Nemci — 
70 cm visok sneg in mraz, ki je dosegel 
ponoči 20* pod ničlo, pričakovali pa smo, da 
bo v naslednjih dneh temperatura padla še 
najmanj za 10* in da bo treba računati z 
dejstvom, ko bo začelo zmrzovati tudi orožje.

Zaradi vseh teh okolnosti in ko je divi
zija ocenila sile in možnosti sovražnika, se je 
začela ukvarjati z mislijo, da bi se izognila 
stalnemu sovražnemu obkoljevanju. Izhod 
je videla v tem, da prodre do pohorskega 
masiva. S tem, če bi se divizija prebila na 
Pohorje, bi se položaj v marsičem spremenil 
v korist divizije. Tam bi imela divizija 
tudi možnosti oddati ranjene in ozeble borce 
v tamkajšnje bolnice. Tu bi lahko odložila 
tudi nekaj težkega orožja, dokler ne bi na
stopili pogoji, ko bi ga spet lahko izkori
stila, s tem pa bi se povečala njena giblji
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vost, dobila bi čas za počitek, ki je bil 
borcem nujno potreben, najmanj 3 dni, 
preden bi uspel sovražnik zbrati svoje sile 
in organizirati ponovne *napade.

Sovražnik bi imel tu iste pogoje za voj
skovanje, ker bi ne mogel izkoriščati sred
stev za prevoz svojih enot in bi moral prav 
tako nositi svoje ranjence, kar bi zmanjšalo
njegovo gibčnost in udarno moč. Poleg tega 
bi moral računati na sveže sile brigade 
»Milana Zidanška«, ki se je nahajala na 
tem področju. Na strani divizije pa bi bila

Zaradi takšne odločitve je divizija pospe
šila svoj pohod proti Sv. Petru in Konjicam, 
računajoč, da sovražnik ne bo odkril divi
zije prej, preden ne bo preiskal vsega tere
na, katerega je, kakor je predvidevala divi
zija, popolnoma zaprl. To se je pokazalo 
tudi povsem točno.

13. februarja je prišlo do hudih borb v 
okolici Sv. Petra, kjer se je divizija spo
padla z 800 mož močnim odredom sovražne 
policije. Borba se je razvijala prša v prša. 
Nemci so uporabljali bele obleke, zaradi 
česar so jih mogle zasede in patrole opaziti 
šele, ko so že začeli streljati. To je pri
sililo borce divizije, da so se zakopali v 
sneg, če so se hoteli uspešno braniti. Poleg 
tega je sovražnik v frontalnem napadu z 
močnejšimi enotami — s patrolami 20 do 
30 mož — napadal divizijo in z vseh strani 
otipaval ter iskal praznine, od koder bi 
udaril v hrbet vašim zasedam. Nemci so se 
pri tem posluževali tudi manjših patrol, ki 
so jih pošiljali v zaledje divizije in ki so 
ugotavljale, kje se nahajajo štabi ter v 
katero smer in kdaj namerava divizija iz
vršiti premik.

s
Podobno taktiko Nemcev je divizija od

krila že na Bohorju, ko je sovražna patrola 
treh mož z radijsko postajo v neposredni

bližini štaba divizije ujela političnega de
lavca, mu zamašila tista, zvezala roke z 
vrvico z njegovega nahrbtnika ter ga za
držala pod deko dve uri. Po srečnem na
ključju mu je uspelo pobegniti, ker je pre
trgal, vrvico prav v trenutku, ko se je so
vražna patrola ukvarjala s svojo radijsko 
postajo. Nekaj minut zatem je bil že v 
štabu divizije, ki je takoj ukrenil vse po
trebno, da ujamejo sovražno patrolo. Toda, 
ker je bila sovražna patrola v belih oblekah, 
poleg tega pa noč, ji je uspelo pobegniti.

Borbe z Nemci so prenehale šele. ko se 
je znočilo, na kar so se brigade zbrale v 
vasi Konjice ter po nekajurnem počitku 
Krenile preko železnice, Voglajne in ceste, 
ki vodi iz Celja v Št. Jurij. Cesto je divizija 
prekoračila pri vasi Opeka, S00 m južno od 
Štor. Pomikala se je skozi vasi Ogorelec, 
Trnovec, Svetelka in se ustavila na južnem 
pobočju Konjiške gore v vaseh Zgornje 
in Spodnje Sleme ter Kladjek, kamor je 
prispela 11. februarja okrog 9. ure.

Ob progi so bile postavljene mine in iz
tirjena dva vlaka, XIII. brigada pa je med 
pohodom pregnala iz postojanke v Dramljah 
tudi IVehrmannschaft ter zaplenila okrog 
30 uniform.

*

Nemci, ki so stalno tipali za divizijo in 
so verjetno z ozirom na smer, kamor se je 
premikala, tudi odkrili njen namen, so za
čeli z vso naglico zasedati novo zaporno 
linijo na cesti Vojnik—Frankolovo ter dalje 
iz severa Munč^rjev vrh, Vrhovlje, Lesko
vico, Konjice, vzhodni del Tolstega vrha, 
Skedenj, Luterje in vse področje ob želez 
niči tja do Št. J ur ja. Polk »Treck«, ki je bil 
okrepljen z enotami žandarmerije, je začel 
nastopati z juga, to je iz Ogorelca, Ljubeč 
nega in verjetno tudi Celja z namenom, da 
bi vsilil borbo diviziji. V teku 14. februarja 
se je obroč že zoževal, vendar do večjega 
spopada ni prišlo. Manjše borbe so bile 
podnevi le s patrolami in šele popoldne so 
Nemci z vso silo pritisnili z vseh strani ter 
odkrih kraj, kjer se je nahajala divizija. 
S protiletalskimi juriŠnimi topovi in miiw- 
metalci so začeli napadati vasi Zgornje in 
Spodnje Sleme.

Okrog 22. ure zvečer krene divizija preko 
Konjiške gore proti Pohorju. Prvotni njičrt 
je bil, da bi divizija krenila skozi vasi Bu
kovje, Stranice, Berčnika in Pavlaka, toda, 
ker smo preko dneva dobili podatke, da so 
Nemci postavili na teh mestih najbolj močno 
zaporno črto ter so se tu nahajale tudi 
tankovske enote in /jurišni topovi, je divi
zija smer spremenila ter krenila proti seve- 
rozapadu preko ceste Vitanje—Stranice pri 
Lubnici.

*

15. februarja ob pol šestih zjutraj naleti 
divizija na močne sovražne zasede na Mali 
gori, katere Tomšičeva brigada prebija na 
svojem pohodu Zaseda, ki je štela okrog 
800 mož, je bila popolnoma razbita ter je 
pobegnila proti Frankolovemu.

Toda sovražnik je tu hitro vskočil s sve
žimi silami, katere je privlekel iz smeri 
Konjice—Vitanje. S sovražnimi tanki, juriŠ
nimi in protiletalskimi topovi na eni ter 
divizijskimi zasedami na drugi strani se je 
razvila huda borba, še preden je brigada 
spravila ranjence preko ceste. Istočasno pa 
ja sovražnik z vso naglico začel zasedati 
tudi cesto Vitanje—Bukovje. Tudi tu upo
rablja sovražnik popolnoma sveže enote, ki 
so bile ponoči prepeljane iz garnizije v 
Slovenjem Gradcu. Medtem se je že začelo 
danili in zaradi Široke čistine ter močnih 
sovražnih zased ni bilo več mogoče pred 
nočjo prekoračiti ceste, ki vodi iz Vitanja 
proti Štranicam. Divizija se zato odloči* da 
sprejme borbo jia masivu Stenica (kota 1092) 
s tem, da zasede vse dominantne položaje. 
Skozi ves dan se divizija bije z močnimi 
oddelki esesovcev, ki neprestano napadajo 
z južne in vzhodne smeri ob podpori mino
metov in jurišnih. topov med drugim tudi 
grad Lindek, katerega zagrizeno branijo deli 
Tomšičeve brigade pod komando komandan
ta Janežiča. Sovražnik pa otipava položaj 
divizije tudi na drugih mestih, vendar brez
uspešno. Ves ta čas dobiva sovražnik nove 
okrepitve. Najbolj utrjuje zaporno črto na 
severni strani proti Pohorju. Po najhujši 
borbi, ki je divjala tik pieden se je znočilo, 
so svojo vlogo odigrala kopita in noži, na 
kar je nastopilo zatišje.


